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Carina Bæk: Foreningskonsulent i Idrætscenter Vendsyssel, hvor hun har stor succes med at sætte aktiviteter i gang, så foreningerne 
melder om stigende medlemstal. Og hun har også skaffet millioner af kroner! Mød hende på midtersiderne. (Foto: Erling Madsen).
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Tekst & foto Erling Madsen

50 deltagere mødte op i Nyborg til 
IKF Svøms’ to ERFA-dage om sik-
kerhed og teknik i svømmebade. Et 
arrangement som med kort varsel 

blev sat i værk efter en drukneulykke i Ikast 
Svømmebad.

- Brancheforeningen IKF’s force er, at vi 
hurtigt kan lave arrangementer, når der 
opstår et behov hos idrætsanlæggene. Og 
dette ERFA-møde om svømmebade er en 
gammel HI-tradition, som vi nu genoptager 
– og fremmødet viser, at der er et behov, 
fortæller Anita Bjerring Rasmussen, som 
bestyrer IKF’s arrangementer.

Hvor HI inviterede lederne, er en anden 
IKF-force, at medlemsanlæggene kan sen-
de flere medarbejdere til arrangementerne. 
Nyborg Idræts- og Fritidscenter lagde loka-
liteter til tirsdag 30. april-onsdag 1. maj.

 
En med fokus på sikkerhed
Deltagerne fik da også et omfattende pro-
gram med sikkerhed i fokus på førstedagen:

Peter Møller Nielsen fra Rådet for Større 
Badesikkerhed gennemgik de regler, der 
gælder for svømmebades konfiguration og 

anlæg samt livredderne og deres uddan-
nelse.

John Mogensen, Nordkystens Livred-
ningstjeneste og Rådet for Større Bade- og 
Vandsikkerhed, fortalte om livredderkultur.

Keld Arentoft, der er leder af Nyborg 
Idræts- og Fritidscenter, fortalte om rutiner, 
vagtplaner etc. med udgangspunkt i svøm-
mebadet.

Sikkerhed og regler for legeredskaber i 
svømmebadet tog Henry K. Andersen og 
Torben Løwendahl fra LML Sport sig af, 
mens Mark Russel fra Safety Group gen-
nemgik nødvendigt førstehjælpsudstyr, reg-
ler for brug af redningsudstyr og debriefing.

 
En dag med fokus 
på bæredygtighed og teknik
Andendagen var helliget teknik, bæredyg-
tighed og energi.

Heidi Taeger Mortensen, Michael Simon-
sen og Kim Kupetz fra Green Sport Facility 
fortalte om certificeringen og hvad den kan 
give et anlæg af fordele.

Med udgangspunkt i Sæby Svømme-
bad & Wellness fortalte Kim Kupetz om, 
hvordan ESG-rapportering gribes an. EU’s 
direktiv, der omfatter dokumentation for 

bæredygtighed, gælder for meget store 
virksomheder, men en naturlig konsekvens 
er, at deres samarbejdspartnere – herun-
der idrætsanlæg – også skal dokumentere 
deres indsats. Så dét er et emne, der bliver 
mere og mere relevant.

På programmet var også natsænkning, 
blødgøringsanlæg – som BWT Danmark 
stod for - pumper og pumpeløsninger ved 
Desmi Danmark A/S og kemifri damprengø-
ring ved DampTek.

Læs mere på side 8-9. n

50 blev klogere 
på sikkerhed og teknik

Brancheforeningen IKF har taget en gammel HI-tradition op med ERFA-dage om svømmebade

Keld Arentoft, leder af 
Nyborg Idræts- og 
Fritidscenter, viste rundt i 
svømmebadet og fortalte 
om dagligdagen rutiner, 
vagtplaner etc.

50 meldte sig til det to dages ERFA-møde 
om sikkerhed, teknik og bæredygtighed i 

svømmebade.

I K F  S V Ø M
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KO M M E N TA R E N

AF HENRIK HØY-CASPERSEN 
FORMAND

Årets generalforsamling blev holdt 
15. maj og var henlagt til Vend-
syssel Idrætscenter i Vrå.

Vi kunne præsentere et 
overskud på 2,5 millioner kroner – et 
rekordoverskud båret af ekstraordinære 
indtægter. Uanset hvad, er det rart at fyl-
de kapitalbeholdningen op, og vi står et 
økonomisk gunstigt sted forstået på den 
måde at vi er klædt på til at agere strate-
gisk, herunder at investere i fremtiden.

Generalforsamlingen viste også et par 
ting mere:

På det stade, den 
nuværende øko-

nomi er, balan-
cerer tingene. 

Kigger vi lidt fremad, er det dog nød-
vendigt at se på antallet af medlemmer, 
herunder at rekruttere flere medlemmer 
til HI. Vi er ligeledes nødt til at se på et 
par andre poster og udvikle på aktivite-
terne, som de repræsenterer.

 
Vi står et godt sted
Den gode nyhed her er, at udover at vi 
p.t. er polstret økonomisk fornuftigt, står 
vi på en række andre parameter et godt 
sted.

På aktivitetssiden har vi i foråret sam-
men med brancheforeningen IKF holdt 
et par stærke arrangementer, og mere er 
på vej. Vi har fundet melodien og strikket 
arrangementer sammen, som i den grad 
har appelleret til stærke oplægsholdere 
og gode deltagere.

Vi oplever at blive kontaktet efterføl-
gende med opfordringer til nye arrange-
menter ledsaget af gode idéer til disse. 
Samtidig ser vi en tendens, hvor vi bliver 
kontaktet af stærke samarbejdspartnere, 
der appellerer til yderligere samspil med 
os.

Alt dette kommer af hårdt, målrettet 
og strategisk arbejde, båret af vores frivil-
lige i HB og FU, medarbejdere samt inte-
ressenter og kolleger, der er tilknyttet os 

på forskellig vis. Endnu en gang skal der 
her fra lyde en kæmpe tak til dem.

 
Vore satsningsområder
Vi har nu defineret nogen satsningsområ-
der, som vi skal arbejde videre med:

Her skal også nævnes arbejdet med 
Green Sport Facility, som vi fortsat skal 
dyrke intenst og som fortsat vil være ét 
af vores kerneområder. Bidraget med lidt 
nyheder, som vi lidt senere på året for-
tæller lidt mere om.

Alt i alt glæder vi os til at tage fat på de 
ting, der ligger foran os. Vi er i en levende 
branche, hvor der er mange om gryden, 
men også, hvor vi som organisation i høj 
grad er med til at sætte dagsordenen. 
Det vil vi blive ved med.

Næste større begivenhed bliver Idræt-
tens Branchedage i Vejen 5. til 7. novem-
ber. Igen i år er der lagt i ovnen til tre 
dage fyldt med masser af input, læring 
og inspiration til nye indkøb. Vi er i fuld 
gang med planlægningen, og glæder os 
til at præsentere mere umiddelbart efter 
sommerferien.

Vi ønsker alle en rigtig god sommer, 
hvor der forhåbentlig bliver tid til at lade 
batterierne op og gøre klar til endnu en 
sæson.

Klædt på til at 
investere i fremtiden

»Vi står med et økonomisk gunstigt sted forstået 
på den måde at vi er klædt på til at agere 

strategisk, herunder at investere i fremtiden.«
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Z-stage Flex scenemodul 1x1m  
Art.nr. 105982
Førpris 1.295 ekskl. moms

1.036,-
ekskl. moms

Zown New Classic 120x60
Art.nr. 100417
Førpris 449 ekskl. moms

359,-
ekskl. moms

L-trolley bordvogn 
Art.nr. 104500
Førpris 1.795 ekskl. moms

1.436,-
ekskl. moms

Eksamensbord
Art.nr. 102226 - Birk-krom & Birk-sort
Førpris fra 875 ekskl. moms

fra 788,-
ekskl. moms

Vogn til 60 stk. Alex klapstol
Art.nr. 100424
Førpris 1.595 ekskl. moms

1.276,-
ekskl. moms

Zown Alex klapstol
Art.nr. 105904 - Sort & Sharkgrey
Førpris 149 ekskl. moms

119,-
ekskl. moms

*Se mere på Zederkof.dk/prismatch

DAG-TIL-DAG
LEVERING

3 ÅRS 
GARANTI

PRIS
MATCH*

Prins Christians Kvarter 28 
7000 Fredericia (v. E20)

Showroom
zederkof.dk
8912 1200

BESØG
SHOP

RING

Der tages forbehold for trykfejl, prisændringer, udsolgte varer, afgiftsændringer og force majeure. Tilbuddene gælder til og med den 31.12.2023

SCENER  

SCENER  

INTROTILBUD 

INTROTILBUD 

20%20%

PROFESSIONELLE PRODUKTER
TIL PROFESSIONEL BRUG

RING OG BESTIL PÅ 89 12 12 00

Z-stage sammenklappelig 
scene på hjul
Art.nr. 105973
Førpris 7.995 ekskl. moms

6.396,-
ekskl. moms
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Tekst & foto Erling Madsen

Halvanden time tog fagforeningen 
HI’s generalforsamling onsdag 15. 
maj i Idrætscenter Vendsyssel i 
Vrå. Året før tog den en time – og 

den forlængede generalforsamling i år skyl-
des to forslag fra halinspektør Kent Skou 
Nielsen, Faxe Kommune.

Begge handlede om erhvervslivredder-
prøven, hvor hans udgangspunkt var, at 
styregruppen, hvor HI er med, havde smidt 
en repræsentant for erhvervslivredder 

dommerne ud og givet pladsen til Svøm 
Danmark.

Begge hans forslag blev nedstemt. Begge 
fik én stemme, mens resten var imod.

 
Flytning – ikke udelukkelse
Det første handlede om, at HI’s repræ-
sentant i styregruppen skal have bestået 
erhvervslivredderprøven. Det andet gik på, 
at HI’s repræsentant skal arbejde på at få 
en dommer repræsenteret i styregruppen 
samt arbejde på åbenhed; bl.a. i form af en 
hjemmeside, referater og regnskaber.

HI’s formand Henrik Høy-Caspersen, der 
er med i styregruppen, afviste kritikken, 
som han fandt bygger på en misforståelse:

- Vi har flyttet en person fra styregruppen 
til uddannelsesudvalget. Han havde selv 
ønsket det, så det er ikke en udelukkelse, 
men en flytning.

Formanden bemærkede, at repræsen-
tanten for dommerne selv mente, han kun-
ne gøre mere gavn som medlem af uddan-
nelsesudvalget frem for i det overordnede 
organ styregruppen. At Svøm Danmark 
figurerer med to personer skyldes, at de 

To forslag nedstemt, kampvalg 
og brug for flere medlemmer

HI’s generalforsamling havde også fokus på de mange ting, der går rigtig godt, 
og igen-igen er der fokus på at styrke dem fem områder

Formand Henrik Høy-Caspersen aflægger beretning – og han blev genvalgt for fire år.

H I
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Halinspektør Kent Nielsen fra Faxe Kommune havde indsendt to forslag 
og stillede også op til Forretningsudvalget. Men han måtte køre tom-

hændet hjem.

Brian G. Larsen – genvalgt til forretningsudvalget 
efter kampvalg mod Kent Skou Nielsen.

Claus Larsen – udpeget som områdernes repræsentant 
i forretningsudvalget.

dækker forskellige områder – men fortsat 
kun har én stemme blandt de fem organi-
sationer i styregruppen.

Henrik Høy-Caspersen kunne også for-
tælle, at ønsker om øget information om 
arbejdet med erhvervslivredderprøven, 
arbejdes der på at opfylde.

 
Kampvalg til FU
Henrik Høy-Caspersen blev i 2019 valgt 
som formand for fem år. Han blev genvalgt 
for en fireårig periode.

Brian G. Larsen, Arena Syd i Vamdrup, 
genopstillede til forretningsudvalget, hvor 
han blev genvalgt i kamp mod Kent Skou 
Nielsen. Brian G. Larsen fik 14 stemmer, 
mens to var blanke.

Claus Larsen, Jyllinge Hallerne, er om-
rådeleder og blev atter udpeget til forret-
ningsudvalget.

Revisionsfirmaet RI blev genvalgt.
 

Vi skal have flere medlemmer!
Den skriftlige beretning supplerede Henrik 
Høy-Caspersen, og han havde fokus på HI’s 
400 medlemmer.

- Stille og roligt siver medlemmerne ud, 
når de går på pension – og der kommer 
ikke nye ind, sagde han.

Men med brancheforeningen IKF er der 
skabt en ny, attraktiv indgang til potentielle 
medlemmer, og der er ved at blive lagt en 
plan for, hvordan der kan rekrutteres flere 
medlemmer til HI.

Formanden nævnte det fornuftige re-
sultat af OK24 (se artiklen på side 15). Han 
sagde at der var fuldt fart på IKF, som fik 
megen ros for initiativerne.

Idrættens Branchedage har bidt sig fast 
og messen er hvert år udsolgt. Green Sport 
Facility er også et element, som oplever 
stor vækst.

Og så roste formanden magasinet IDRÆT 
· KULTUR · FRITID, som har en høj kvalitet, 

der giver megen ros. Han bemærkede også, 
at stigende porto- og trykpriser har givet et 
underskud på 158.000 kroner. Han beteg-
nede det som en investering, men fortalte 
også at der arbejdes på at mindske det.

- Alt i alt har vi tydeligt markeret os gen-
nem det sidste år, konkluderede forman-
den.

 
Områderne fungerer ikke godt nok
HI’s fem områder har været debatteret over 
de seneste år, og det har ført til, at der nog-
le steder er kommet gange i aktiviteterne 
for medlemmerne. Men der er områder, 
hvor der intet er sket eller kun har været ét 
møde det seneste år.

Forretningsudvalget vil arbejde på at 
finde en løsning, så områderne får støtte, så 
der kommer aktiviteter, medlemmerne ikke 
skal køre langt efter.

For første gang blev generalforsamlingen 
livestreamet. n

H I
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Cheflivredder John 
Mogensen slog han fast, at 
det for den livredder, der 
oplever en drukneulykke 
eller en nærved-drukne-
ulykke, kan det være en 
voldsom oplevelse:
- De skal leve med det 
resten af deres liv.  Og som 
ledere har I også et ansvar 
for jeres medarbejdere!

Tekst & foto Erling Madsen

Der mangler i dén grad forståelse for 
sikkerhed i forbindelse med svøm-
mebade, havne etc.:

- Er der én, der vælter på en 
cykel, så kommer det syv millioner kroner 
til en rundkørsel, lød det provokerende fra 
cheflivredder John Mogensen, Nordkystens 
Livredningstjeneste og bestyrelsesmedlem 
i Rådet for Større Bade- og Vandsikkerhed.

Med den henvisning mener han, at der 
er stor fokus på trafiksikkerheden – men 
ser man på tallene, så dør cirka 150 i trafik-
ken hvert år i Danmark, mens der drukner 
omkring 100. Så statistisk burde myndighe-
derne gøre mere for at nedbringe antallet 
af druknede.

Det skal tilføjes, at de sidste mange år 
har antallet af druknede i svømmebade væ-
ret på et par stykker. Havne er det farligste 
sted og i statistikken indgår også selvmord.

 
Større krav til uddannelse
John Mogensen snakkede på IKF Svøms 

ERFA-møde om svømmebadene, og pege-
de på, at der over en bred kam bør arbejdes 
på at nedbringe antallet af drukneulykker: 
strammere krav og mere oplysning er de to 
oplagte steder at sætte ind.

Eksempelvis mener han, at der skal stil-
les større krav til livreddernes uddannelse 
– og de skal træne løbende gennem året. 
Han nævner, at Portugal har nogle meget 
strikse regler, hvor livreddernes skal have 
én times træning om ugen; og lever de ikke 
op til det, kan både livredder og svømme-
bad få bøder.

I dag er reglerne vage; og det hænger 
sammen med, at hvis der var specifikke 
krav, så ville Kommunernes Landsforening 
kræve ekstra penge til kommunerne for at 
kunne opfylde kravene.

 
Livredder 
– og ikke flere funktioner samtidig
John Mogensen mener også, at når en 
medarbejder bærer trøjen, der står livred-
der på, så er han/hun livredder 100 % og 
skal ikke også gøre rent, sælge billetter etc.

Til at illustrere det uhensigtsmæssige i, at 
en livredder har flere funktioner samtidig, 
viste han et klip fra en overvågningsvideo, 
hvor en pige under leg i bassinet druk-
ner – men bliver reddet. Hér ser man en 
livredder, som tre gange passerer uden at 
opdage noget, fordi han har fokus på at 
vaske gulv …

Ledelsen skal sige fra
- Ledelsen skal sige fra, hvis politikerne 
pålægger dem besparelser, der går ud over 
sikkerheden, sagde han, og bemærkede 
også, at livredderne skal forstå alvoren i 
opgaven.

Og så slog han fast, at det for den livred-
der, der oplever en drukneulykke eller en 
nærved-drukneulykke, kan det være en 
voldsom oplevelse:

- De skal leve med det resten af deres liv.  
Og som ledere har I også et ansvar for jeres 
medarbejdere!

Læs også artiklen på side 16-17 om hvor-
dan Hjortespringbadet har fokus på livred-
dernes uddannelse. n

Brug for fokus på sikkerhed 
over en bred kam

Myndigheder, politikere, ledelse og livreddere kan alle medvirke til, 
at de 100 druknede om året reduceres

I K F  S V Ø M I K F  S V Ø M
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- Der er kun én ansvarlig 
for sikkerheden: ejeren af 
badeanlægget. Det hjæl-
per ikke at sætte et skilt 
op med teksten: »Badning 
på eget ansvar« - for 
svømmebadet har stadig 
et ansvar, slog
Peter Møller Nielsen fast 
på IKF Svøms ERFA-dage.

Tekst & foto Erling Madsen

Ansvaret er der ikke tvivl om, når 
man spørger Peter Møller Nielsen:

- Der er kun én ansvarlig for 
sikkerheden: ejeren af badean-

lægget. Det hjælper ikke at sætte et skilt op 
med teksten: »Badning på eget ansvar« - for 
svømmebadet har stadig et ansvar.

Peter Møller Nielsen er senioranklager 
og tidligere politidirektør, samt medlem 
af bestyrelsen i Rådet for Større Bade- og 
Vandsikkerhed, og han har været med til at 
udforme reglerne for svømmebade.

Og her er der to sæt regler, der også 
omfatter svømmebade i den offentlige 
åbningstid: Politiloven og ordensbekendt-
gørelsen – og for at give politifolkene et 
grundlag at arbejde på, er der lavet et mo-
delregelsæt, der anviser, hvordan et svøm-
mebad kan kontrolleres.

Han oplyste, at modelregelsættet arbej-
des der på en revidering af, og hans gæt er, 
at der vil komme en ny udgave uden vold-
somme ændringer i løbet af dette år, men 
den nye udgave vil klæde politiet bedre på.

- Der er ingen krav om at politiet skal 
komme ud og godkende, men politiet kan 
lave stikprøver, sagde han.

Regler for offentlig åbning
Peter Møller Nielsen slog fast, at reglerne 
for sikkerhed gælder når der er offentlig 
adgang – og altså ikke skole- og klubsvøm-
ning. 

Og reglerne pålægger svømmebadet at 
sørge for, at der er livreddere til stede i den 
offentlige åbningstid – og hvor mange, der 
skal være, aftales mellem politiet og kom-
munalbestyrelsen. I praksis betyder det, at 
svømmebadets ledelse skal lave en vurde-
ring af behovet.

Blandt de ting, der skal være på plads, er 
bemandingsplaner, synlige ordensregler, 
risikovurdering og evakueringsplaner.

Peter Møller Nielsen nævnte, at evaku-
eringsplanerne skal være gennemtænkte: 
det hjælper f.eks. ikke at evakuere gæsterne 
fra svømmehallen til at de står i badetøj 
uden for i ti graders kulde …

 
Forhindringsbaner uden regler
Det skal også tilføjes, at rutsjebaner falder 
ind under forlystelser, og derfor er der spe-
cielle sikkerhedskrav, som stilles hér. Bl.a. 
skal de kontrolleres af certificerede firmaer.

Når det drejer sig om forhindringsbaner 
og andre store, oppustelige redskaber, så 
er der ikke specielle regler – men det er 

klogt at læse producentens anbefalinger 
til vanddybde, afstand til kant etc. Og ikke 
mindst at svømmebadets ledelse foretager 
en konkret risikovurdering, så opsætning, 
bemanding og ordensregler passer til red-
skaberne.

Der kan også være god grund til at svøm-
mebadet tjekker forsikringerne.

 
Alarmcentralen kan ikke godkende ilt
Når det gælder livreddernes uddannelse, 
så anbefaler Peter Møller Nielsen erhvervs-
livredderprøven, som alle relevante organi-
sationer bakker op om.  

Der florerer en opfattelse af, at hvis en 
livredder har fået undervisning i brugen af 
ilt til førstehjælp og alarmcentralen i det 
konkrete tilfælde sig ok, så må det godt 
bruges ved drukneulykker:

- Det holder ikke, hvis alarmcentralen si-
ger ja. Alarmcentralen er ikke en sundheds-
myndighed, slog Peter Møller Nielsen fast.

Han føjer til, at det kun er livreddere, der 
har gennemgået et kursus/uddannelse 
i brug af medicinsk ilt hos en lægefaglig 
person, der må give ilt. Andre må ikke. n

Ansvaret, der ikke kan fralægges
Et skilt med teksten »Badning på eget ansvar« fritager ikke svømmebadet 

i den offentlig åbningstid
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52 mødte op for at få en 
ajourført viden om kunst-
græs i skyggen af EU’s for-
bud mod gummigranulat. 
Her entrer de Glostrups 
nedsænkede kunstgræs-
bane, der også fungerer 
som vandreservoir, som 
bl.a. skal holde den kom-
mende letbane fri for 
oversvømmelser. Michael 
Simonsen oplyste, at der 
er en lossepladsmembran 
under og infill er sand, da 
gummigranulat risikerer 
at flyde over, hvis banen 
fyldes med vand.

Tekst & foto Erling Madsen

Kunstgræsbaner har den helt store 
bevågenhed – og det var da også ty-
deligt, fordi 52 mødte op til branche-
foreningen IKF’s ERFA-dag om kunst-

græs tirsdag 28. maj på Glostrup Stadion.
Forude venter et EU-forbud mod bl.a. salg 

af gummigranulat, som led i en bekæmpelse 
af spredning af mikroplast i naturen.

Det er stadig muligt at anlægge baner og 
købe gummigranulat til lager frem til dagen 
før forbuddet træder i kraft ultimo 2031.

 
Broget billedet landet over
Nogle kommuner har allerede forbudt brug af 
gummigranulat, mens andre holder en pause 
med anlæggelse af kunstgræsbaner. Og ét af 
de store spørgsmål er, om der kommer alter-
nativer, som vil kunne give spillerne lige så 
gode oplevelser som gummigranulat.

Samtidig er der begyndt at komme na-
boklager over generende lys og støj fra eksi-
sterende kunstgræsbaner.

Og ERFA-dagens formål var at give delta-

gerne et ajourført billede af, hvor vi står p.t. og 
ikke mindst hvad der venter forude.

Et fyldig og kompetent palet af indlægs-
holdere sørgede for at IKF’s mål blev opfyldt: 
Rådgiveren Carsten Sigvert fra WSP Danmark 
A/S, leverandørerne Peter Pedersen, Winther 
Sport & Fritid og Theis Elkjær, Citylawn, 
Michael Simonsen fra Glostrup Kommune, 
Henrik H. Brandt fra IF Lyseng Fodbold, Mo-
nika Fabrienke fra DBU, maskinleverandøren 
Lasse Lindholm fra Lindholm Maskiner a/s, 
og Søren Østergaard fra Re-Match, som hånd-
terer brugte kunstgræsbaner med henblik på 
genanvendelse af så meget som muligt.

 
Kompliceret puslespil
En konklusion på indlæggene er, at rigtig 
mange påstande baserer sig på gætterier og 
ikke på fakta. Inklusive EU’s argumenter for 
forbuddet.

Der er masser af normer, løsninger og 
udfordringer forude. Øget myndighedsbe-
handling er også allerede en konsekvens – og 
så er det et særdeles kompliceret puslespil 
at få overblikket over hvilke kriterier, der skal 

gælde når en bane skal i udbud – ligesom der 
er en masse parametre, som indgår i vedlige-
holdelsen.

Og det blev atter slået fast, at de kommu-
ner og idrætsanlæg, som tror, at en kunst-
græsbane ikke kræver vedligehold, vil få en 
dyr opvågnen …

Og med klimaændringer må fodboldspil-
lere i Norden også vente, at der vil være tids-
punkter, hvor banerne ikke kan bruges.

Endelig skal der kalkuleres med dyrere 
baner – både i anlæg og i kortere levetid.

De helt essentielle ting vil derfor være 
inddragelse af brugere og driftsfolk – og frem 
for alt samarbejde mellem alle de mange 
involverede.

Uddannelse af driftsfolkene er også et vig-
tigt punkt, når det handler om at skabe gode 
spilleforhold og lang levetid.

Så når der tales en »kunstgræsbane« og 
»infill« som entydige begreber er det én af de 
største misforståelser!

 
Lovgrundlaget er ikke faktabaseret
- Vi ser måske ind i flere skader, færre brugsti-

Svært at overskue – men det 
vigtigste er at inddrage spillere 

og driftsfolk fra start
Og så skal der kigges på, hvad der lige nøjagtigt er den rigtige løsning det enkelte sted, 

ligesom dataindsamling og samarbejde er vigtigt

I K F  K U N S T G R Æ S



11Juni 2024 • #288       IDRÆT · KULTUR · FRITID

To af indlægsholderne i snak med deltagere på Glostrups kunst-
græsbane, som også er vandreservoir: Carsten Sigvert, WSP 

med briller, og Theis Elkjær, Citylawn i hvid bluse.

Lasse Lindholm fra Lindholm Maskiner a-s slog fast at 
uddannelse af driftsfolkene er essentielt, når der skal skabes en 

bane, der er god at spille på og som har lang levetid. 
For der er et hav af parametre, som skal spille sammen.

mer, dårligere sportsfunktionelle egenskaber, 
vejrligssårbar infill, kortere levetid, højere 
anskaffelsespris og eventuelt højere vedlige-
holdelsesudgifter og der kommer tre til fem 
gange mere plastik i. Og der er nye »angreb« 
på vej: Mod PFAS-indhold og sekundær mi-
kroplast, støj og lys, konstaterede rådgiveren 
Carsten Sigvert fra WSP således.

»Sekundær mikroplast« er de plastrester, 
som opstår i forbindelse med slitage af plast-
græsstråene.

Og Carsten Sigvert peger på én hovedårsag 
til, at det bliver bøvlet: 

- Især fordi lovgrundlaget ikke er lavet på 
fakta, men på indicier. Så der er ingen tvivl 
om, at det her kommer til at fylde meget på 
myndighedsområdet fremover.

Han nævnte, at der har været klaget over 
støj startende i Herlev, Helsingør og Nordjyl-
land, hvor klagenævnet i afgørelserne typisk 
siger, at sagsbehandlingen ikke har været 
fyldestgørende nok. Men hans pointe er, at 
reglerne slet ikke tager hensyn til at det er 
idræt:

- En kunstgræsbane sidestilles med et 
industrianlæg. Men børn, der spiller fodbold, 
er da ikke støj, men glad leg! sagde han.

Det betyder eksempelvis, at støjen ikke må 
være højere end 40 dB, hvilket svarer til fugle-
kvidder. En tændt blender er til sammenlig-
ning 80 dB.

Carsten Sigvert håber, at der kan blive lavet 
en vejledning, som det kendes fra motor-
sportsbaner, så alle har et fælles grundlag i 
myndighedsbehandlingen. I den forbindelse 
er der lavet en arbejdsgruppe med WSP 
som rådgiver, VM Acoustics for støjmåling og 
beregning, DBU samt kommunerne Aalborg, 
Aarhus, Odense, Silkeborg og København.

Nye normer og standarder på vej
Han oplyste også, at Dansk Standard er på vej 
med en nye normer som handler om miljø, 
egenskaber og holdbarhed for kunstgræssy-

stemer.  Den europæiske brancheorganisa-
tion for kunstgræs, ESTC, er på vej med en 
EU-standardiseret metode for beregning af 
bæredygtighed , der skal gøre det muligt at 
sammenligne bæredygtigheden på forskelli-
ge typer kunstgræsbaner:

- EU konstaterer, at næsten 40 % af beskri-
velserne af et produkts bæredygtighed – og 
det handler ikke kun om kunstgræsbaner – er 
green washing! Det er jo ret tankevækkende, 
siger Carsten Sigvert.

 
Dyrere og dårlige baner
Der er næppe tvivl om, at de forskellige pro-
ducenter af kunstgræsbaner arbejder på at 
finde alternativer til gummigranulat. Og det 
bliver formentlig ikke nemt for indkøbere af 
kunstgræsbaner at finde rundt i de mange 
løsninger, der allerede er her, mens flere 
forventeligt vil komme til.

Teis Elkjær fra Citylawn kunne således 
fortælle, at firmaets italienske ejer arbejder 
på højtryk på at finde nye infill-typer. Og han 
opremsede, at der p.t. er majs, sukkerrør, 
kork, kokos, granulat af grankogle, Brockfill 
(træflis fra Georgia i USA), olivenkerner, sand, 
Lecasten, samt kombinationen af kork og 
olivenkerne.

Han vurderer, at nogle af løsningerne kan 
være en udfordring for drænsystemerne, og 
ikke alle vil være lige gode for spillerne at 
bevæge sig på:

- Men spillerne skal vænne sig til, at der er 
perioder om året, hvor banen er hård eller 
ikke er spilbar. Vi skal vænne os til at lave 
dyrere og dårligere baner, lød hans fremtids-
prognose om en tid uden gummigranulat.

Og han slog fast, at hybridgræs i langt de 
fleste tilfælde ikke er relevant, fordi driftsom-
kostningerne med varme i banen og vanding 
er dyre:

- Hybridgræs er absolut ikke et alternativ til 
kunstgræs! Det er et elitært produkt til et højt 
niveau.

Theis Elkjær konstaterede også: - Vi er i en 
kæmpe brydningstid. Ingen af os kan pege 
på, hvordan fremtiden ser ud. Vi må hutle os 
frem og der er mange myter., Mit bedste råd 
er: Hyr en rådgiver!

 
Non-infill med fordele og dyrere pris
Peter Pedersen fra Winter Sport & Fritid slog 
et slag for non-infill:

- Fordelene er stærkere fibre, hurtigere 
installation, reduceret vedligehold og ingen 
saltning, fremhævede han og på spørgsmålet 
om pris var hans svar, at banen koster cirka 
800.000 kroner mere end en bane med infill.

Erfaringerne fra de hollandske baner er 
i øvrigt, at plastgræsstråene fortsat er i god 
stand efter op til otte års brug.

 
Vedligehold er så vigtigt
At vedligeholde en bane kræver megen viden. 
Både om banen og om de redskaber der 
bruges samt frekvensen.

Traktorens størrelse, vægt, mark- og 
akseltryk, hastigheden der køres med, dæk-
bredde, dækmønster og dæktryk er nogle af 
de ting, der skal kigges på. 

Redskaberne skal også vælges med omhu, 
og de skal absolut ikke gå så langt ned, at de 
rammer underlaget – og monteret udstyr skal 
sænkes langsomt, ligesom vendinger skal 
foretages med omhu og kørsel foregå i lange 
ovaler. Og så er der forskel på redskaber og 
frekvens sommer og vinter.

Dét tog Lasse Lindholm fra Lindholm 
Maskiner a-s fat på. Og han oplyste, at det 
absolut ikke duer at bruge samme maskiner 
på baner med infill og non-infill: 

- Marktrykket må være op til et kilo per cm2 
og akseltrykket må ikke overstige tre ton på 
en bane med infill – og med non-infill skal der 
divideres med to, lød hans tommelfingerre-
gel, hvis banen både skal være god at spille 
på og have lang levetid. n
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Monika Fabienke fra DBU fortalte, at der løbende vil blive rapporteret fra dataindsamlingen fra 15 baner og 3.500 spillere. 
Den danske del ser på brugeroplevelsen og miljøet og koordineres med svenske og norske undersøgelser.

Tekst & foto Erling Madsen

Der mangler datagrundlag og der-
med viden om kunstgræsbaner 
– og om de skal være med eller 
uden indfyld og i givet fald hvilken 

form for indfyld. Og er risikoen for skader 
øget?

Derfor er DBU kommet på banen med 
en stor undersøgelse, som skal løbe over 
de kommende tre år i koordinering med 
tilsvarende undersøgelser i Norge og Sve-
rige, idet de tre lande har samme klima og 
dermed samme betingelser.

At vinterfodbold er blevet en vigtig del 
ligesom der er øget fokus på bæredygtig-
hed, er DBU’s motiver til at gå ind i sagen. 
Monika Fabienke fortalte, at 15 baner med 
højst fem år på bagen er valgt ud: de repræ-
senterer non-infill og forskelligt infill.

3.500 spillere fra 12 år har via DBU’s app 
fået spørgsmål om deres oplevelser på 
banen:

- Formålet med testprogrammet er at 
samle viden. Det sker over en treårig pe-
riode og vi giver status undervejs, lovede 
Monika Fabienke.

I første omgang spørges spillere om 
deres oplevelser om bl.a. underlag, skader, 
boldopspring etc. Senere på året fokuseres 
på miljøområdet.

Den løbende rapportering betyder, at i 
en tid, hvor det forventes at udviklingen 
går stærkt, så kan erfaringerne løbende 
inddrages.

 
Det nordiske klima
I Sverige og Norge - hvor der er tre gange så 
mange kunstgræsbaner som i Danmark – 
laves tilsvarende undersøgelser.

En del af de infill-løsninger, som bruges i 
Sydeuropa, er ikke egnet til det våde, nor-
diske klima.

Rådgiveren Carsten Sigvert, som også er 
med i DBU’s projekt på miljødelen, konsta-
terer:

- Vi skal tænke os rigtig godt om, når vi 
vælger en bane.

Han siger, at der skal laves en brugerana-
lyse, og tages stilling til bundopbygning, 
infill eller non-infill, dræning, skybrud, 
vedligeholdelse etc.

- Nogle har brugt det argument at an-
lægger man en kunstgræsbane, så sparer 
man vedligeholdelsen. Men den skal fortsat 
vedligeholdes – og man skal have den rigti-
ge vedligeholdelse. Derfor skal driftsfolkene 
ind over fra start.

 
To ønsker i forbindelse 
med nedslidte baner
Det danske firma Re-Match er også med 
i DBU’s arbejde med kunstgræsbaner, og 
hér er der store forventninger til fremtiden: 
Firmaet med tre fabrikker i Europa regner 
med at komme op på 24 fabrikker, der 
håndterer brugte kunstgræsbaner, hvor så 
meget som muligt genanvendes.

En 11 mands bane vejer 200 ton, så det 

Det manglende datagrundlag 
er på vej

DBU er med i nordisk projekt, som ser på brugernes erfaringer og miljøet
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er en stor opgave af demontere den, og 
han har to ønsker: At der laves en database 
med samtlige kunstgræsbaner, så det er 
nemt at se, hvilke elementer den består 
af – det er nemlig ikke alle ting, der kan 
genanvendes.

Og så appellerer han til de, der anskaffer 
sig kunstgræsbaner, også tager bortskaffel-
sen af den nedslidte bane med i budgettet.

 
Fodboldklubber står alene tilbage
Med 1.600 medlemmer er IF Lyseng Fod-
bold i Aarhus Jyllands største og Danmarks 
10. største fodboldklub. 

Formand Henrik H. Brandt opridsede de 
dilemmaer, en klub står i, når der skal an-
lægges kunstgræsbaner. 

Han bemærkede, at der ikke er megen 
hjælp at hente hos kommuner, idrætsorga-

nisationer eller Lokale og Anlægsfonden.
Aarhus Kommunen har forbudt granulat, 

så hér ligger der én udfordring. 
Det kan være svært for en forenings be-

styrelse at skulle vælge mellem de mange 
muligheder og styre et byggeprojekt. 

Folkeoplysningsloven siger, at en kom-
mune skal stille græsbaner til rådighed – 
men ikke kunstgræsbaner.

Klubben med et hold i 3. division spiller 
i dag på dispensation fra Divisionsforenin-
gen – og han nævnte de rigide regler, som 
gør at klubben skal leve op til FIFA Quality 
PRO-reglerne. Men de anerkender ikke 
non-infill – samtidig med at kommunen 
forbyder infill.

IKF følger op på Idrættens Branchedage
- Den store interesse for kunstgræssemina-

ret viser, at det er et emne, der er stor fokus 
på - IKF vil derfor følge op på ERFA-mødet, 
oplyser Anita Bjerring Rasmussen.

Derfor vil derfor på Idrættens Brancheda-
ge 7. november i Vejen Idrætscenter blive 
en workshop med uvildige rådgivere. Og 
det vil være gratis at deltage i den.

Hér kan du slå to fluer med ét smæk og 
både deltage i workshoppen og besøge 
den årlige branchemesse med omkring 120 
udstillere.

Her kan du læse mere
Magasinet har flere gange omtalt kunst-
græs – bl.a. forsøgene i Silkeborg, som 
DBU, WSP og Silkeborg Kommune var med 
i. Her er der masser af viden at hente: 
https://silkeborgbanen.dk. n

Kunstgræs har stor fokus landet over, så IKF følger ERFA-mødet op med en paneldebat med uvildige rådgivere på 
Idrættens Branchedage 7. november i Vejen Idrætscenter.
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For ti år siden kom en svømmehal til Nakskov Idrætscenter. (Foto: Erling Madsen).

Non - infill kunstgræs er en ny bæredygtig kunstgræsgræstype,
som udelukkende består af kunstgræs fibre i unikke
kombinationer.

Produkterne er designet med vha. innovative metoder og udstyr,
som fokusere på spilleroplevelsen og deres feedback, med
bæredygtig hensyn.

Klubber & fodboldspillere søger løsninger som giver mulighed for
fodbold året rundt, med perfekt underlag,
lav vedligeholdelse, klar til kamp. vi har unikt kunstgræs som er klar
365 dage om året.

Spilleegenskaber:
Er designet, sammen med spillere, uden kompromis, til at matche
naturlige græsbaner.
Kombination af lodret-kunstgræs og krøl-kunstgræs, sikre et
autentisk, stærkt, holdbart produkt.
De lodrette strå, i forskellige form og nuancer som giver styrke og
et naturligt udseende.
Krølgræsset mellem de lodrette strå, gør ud for Infill (SBR, Kork,
Oliven, Sand mm), og giver støtte til de lodrette strå.
Krølgræsset giver ens oplevelser ved at være konstant i sin form,
og sin mængde (pr. område)

Installation:
Et system der er hurtigt og nemt at installere, da det ikke kræver
tilsat materiale.

Drift:
Driftsomkostningerne er lave, da der ikke løbende skal
tilføres nyt materiale, som forsvinder i naturen,
håndteres organisk vækst som formuler eller saltes for infill der er
frossen.
Der er ikke noget materiale i banen som kan fryse, derfor vil i have
en bane der er klar til fodbold 365 dage om året.
Der kan derfor fokuseres mere på at spille på banen, end at drifte
banen.
Der er vedlagt dokumentation for driftsomkostninger for non-infill,
mod traditionelle systemer.

Holdbarhed:
Kunstgræsset er utrolig holdbart, og ved dets unikke
sammensætninger/kombinationer af strå,
giver det styrke og stabilitet til systemet. Der er ingen tilsat
materiale, som kan variere i mængde, og derved gøre stråene mere
sårbare for at knække,
støtten omkring stråene forbliver det samme. Der er heller
ikke noget tilsat materiale, som skaber friktion ved stråene og
derved ødelægger dem, og forkorter levetiden.

Bæredygtig:
Kunstgræssystemer med Infill kan IKKE genanvendes 100%, da
man ikke kan sortere alt sandet ud af køl-græs laget,
og derfor ikke kan genanvende det, sammen med den resterende
del af tæppet.
Ved at have Non-Infill kan der genanvendes op mod 100% af
tæppet, afhængig af typen.

Non Infill
Kunstgræs til fremtiden www.winthersport.dk

+45 20 22 60 14

+45 86 80 60 20

hwi@winthersport.dk

Scan QR-koden, og læs
mere om Non - Infill, og
deres egenskaber.

Scan QR-koden, se
video og læs mere
om Vævet NON -
Infill Kunstgræs til
fremtiden - MX NF

Scan QR-koden, se
video og læs mere om
NON -Infill Kunstgræs
GAME CHANGER -
PURE PT
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Af PFA

Det gode pensionsliv kræver god 
planlægning. Du har sikkert gjort 
dig tanker omkring, hvornår du 
ønsker at gå på pension – men det 

er også en god idé at gøre sig tanker om, 
hvordan du ønsker at gøre det, og hvordan 
du har lyst til at tilbringe de sidste år af dit 
arbejdsliv – det vi kalder senkarrieren.

 
Din økonomi
Økonomi er ligesom sundhed afgørende for 
den nødvendige fleksibilitet til at kunne for-
følge de drømme og planer, du har for livet. 

Hos PFA kan få du inspiration til de øko-
nomiske overvejelser, der er vigtige at gøre 
sig, så de bedre kan matche dine drømme 
og planer i fremtiden.

Livsplan og kompetencer
Efter et langt liv på arbejdsmarkedet er 
mange interesserede i at skifte arbejds-
område eller trappe ned i arbejdstid. Flere 
er interesserede i at skifte faglighed eller 
jobindhold, og i nogle jobfunktioner vil der 
være fysiske krav som vil udfordres med 
tiden.

Uanset hvad, sætter det krav til dine 
kompetencer. Har man ikke de rette kompe-
tencer og lysten til at udvikle sig, er det ikke 
sikkert, at nogen af de to alternativer bliver 
mulige.

Så husk derfor din livsplan og dine tan-
ker og idéer for dit liv i fremtiden - både på 
arbejdet og i seniorlivet - søg inspiration til 
de overvejelser, du med fordel kan gøre dig 
omkring din livsplan, så du bliver godt rustet 
til det gode pensionsliv. n

Få inspiration til din senkarriere
PFA hjælper dig til at planlægge årene op til din pensionering

Guide til senkarrieren
I PFA’s »Guide for senkarrieren« får du 
inspiration til, hvordan du kommer 
i gang med din planlægning – både 
med hensyn til arbejdet og livet efter.

Gennem PFA’s viden – og rele-
vante spørgsmål til dig omkring din 
livsplan, din økonomi og dine kom-
petencer - kan du få hjælp til at blive 
klogere på dig selv og i højere grad 
styre dit liv i retning af dine ønsker.

Få mere inspiration og læs mere på 
www.pfa.dk/senkarriere

X X X

P FA

Af Erling Madsen

Du skal holde øje med din lønseddel 
efter 1. april næste år: Her træder 
aftalerne fra overenskomstforhand-
lingerne, OK24, nemlig i kraft:

Og for medlemmer af HI er der ifølge HI’s 
juridiske konsulent Joy Amandus Andersen 
tre vigtige ændringer:

•  Pensionen stiger fra 18,07 % til 19,21 %
•  Ulempetillæggene hæves med 3.200 kro-

ner årligt (niveau 00) - Svarer til 4.854,31 
årligt i nutidskroner/404,53 pr. måned

•  Grundlønnen for hal- og assisterende ha-
linspektører på grundløn 21 og 28 hæves 
med to trin.

Den generelle lønstigning på 4 % gælder 
dog fra 1.april 2024 – og til efteråret kommer 
der endnu en stigning, som ikke er endelig 
fastsat, men det bliver formentlig under 2 %.

 Flere andre ændringer
HI indgår i nogle samlede forhandlinger, hvor 
87,2 % stemte ja til OK24. For HI stemte 66 

% ja og ingen nej.
Tryghedspuljen videreføres og det 

samme gør Reguleringsordningen; dog 
fra 1. oktober 2025 baseret på Danmarks 
Statistiks lønindeks, der skal give en mere 
præcis beregning.

Aftalerne gælder for to år til april 2026, 
og det bemærkes, at pensionister, som 
genoptager arbejde, fuldt ud dækkes af 
overenskomsternes dækningsområde/pen-
sionsbestemmelser.

Den Danske Aftalemodel skal styrkes:
- Parterne er enige om at etablere en 

udviklingsfond pr. 1. januar 2026 for at 
understøtte fortsat udvikling af den danske 
aftalemodel, fortæller Joy Amandus An-
dersen.

Fravær af familiemæssige årsager indgår 
også:

•  Udvidelse af lønret til far/medmor un-
der forældreorlov med tre uger, således 
at faren/medmoren fremover har ti 
ugers øremærket orlov med løn.

•  Forbedret lønret til flerbørnsforældre 

(flerlingeforældre) i yderligere 13 uger 
til hver, når en ansat bliver forælder til 
to eller flere børn på samme tid. Tilsva-
rende gælder for flerlingeadoptanter, 
når børnene ved modtagelsen er under 
ét år.

•  Øgelse af lønret med ti uger til solofor-
ældre, hvor barnet kun har en forælder/
adoptant på tidspunktet for fødslen/
modtagelsen.

 
Du kan læse mere hér: 
https://h-i.dk/om-loenninger/ n

Hold øje med lønsedlen efter april
Hér træder tre væsentlige ændringer til overenskomsten i kraft – mens andet allerede er gældende

O K 2 4

http://www.pfa.dk/senkarriere
https://h-i.dk/om-loenninger/
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Tekst & foto Erling Madsen

Forebyggelse er essentielt for en livred-
der: Både i det daglige arbejde med at 
spotte personer og situationer, der kan 
udvikle sig uheldigt, og i den løbende 

uddannelse.
Ét af de steder, der gennem ti år systema-

tisk har arbejdet med at klæde livredderne 
godt på, er Hjortespringbadet med 250.000 
badegæster om året i Herlev vest for Køben-
havn:

- Vi ser flere fra lande, hvor de ikke er vant 
til vand, og under corona blev svømmeun-
dervisningen aflyst, så vi ser især i ferierne at 
børnene er blevet dårligere til at svømme. Og 
vi er gået fra mere traditionel svømmehal til 
et svømme- og badeland  med mange ønsker 
til aktiviteter og legeredskaber, så der er risiko 
for flere typer af ulykker, siger halinspektør 
David Blom Mejdal.

Mikser teori og praksis
David Blom Mejdal har været erhvervsliv-
redderdommer siden 2008, og de sidste ti 
år har han stået bag en årlig dag, hvor de 35 
livreddere, hvoraf seks er ansat på fuld tid, får 
opfrisket deres viden:

- Det er altid spændende at lære det på en 
måde, hvor det ikke »bare« er teori. Vi har 
derfor bygget på år efter år, siger han.

Tidligere havde de en ekstern underviser 
på, men de sidste mange år har han lavet 
programmet sammen med sin dommerkol-
lega Michael Nielsen.

Dagens program bestod af teori, øvelser i 
hjerte-lungeredning, håndtering af iltflaske 
og praktiske øvelser i bassinet; alt er byg-
get op efter erhvervslivredderprøven, som 
David Blom Mejdal mener kommer godt 
omkring de ting, en livredder skal være 
forberedt på.

Emner som rengøring og konflikthånd-

tering er også på programmet fra klokken 
8 til 15.30.

 
Trist eksempel
Dagen lå i år en lørdag i april, hvor svømme-
badet var lukket med henblik på reparationer:

- Vi gør det ikke en dag, hvor der er gæster: 
Livredderne skal gøre det de har lært, men 
skal også få lov at fejle, så de lærer af det. 
Livredderne skiftes til at være »livredder« og 
øvrige kolleger er henholdsvis gæster, tilska-
dekomne figuranter, så casen bliver realistisk 
som mulig. Livredderne ved ikke hvad der 
sker og hvornår det sker i casen. Blod, druk-
nealarmer, radiokommunikation og »gæster«, 
der reagerer på ulykken, er fast del af trænin-
gen. Alle dele i en fiktiv ulykke skal trænes og 
fungere i en kritisk situation.

Hjortespringbadets livreddere har igennem 
årene været i aktion flere gange, bl.a. til flere 
hjertestop, dehydrering i saunaen og en 

I Hjortespringbadet er træningen 
af livredderne sat i system

I ti år har der hvert år været brugt en dag på at vedligeholde 
og udbygge så sikkerheden er optimal

Livreddernes opgaver har ændret sig, mener David Blom Mejdal, som her demonstrerer iltflasken: - Vi ser flere fra lande, både børn og 
voksne, hvor de ikke er vant til vand, og under corona blev svømmeundervisningen aflyst, så vi ser især i ferierne at børnene er blevet 

dårligere til at svømme. Og efterhånden er der kommet legebassiner og legeredskaber, så der er risiko for mange flere ting i dag.

L I V R E D D E R E
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uheldig udspringer med en sprængt balle-
muskel:

- Vi havde også en tre-årig, der druknede: 
Tre gange havde livredderen bedt mode-
ren holde øje med drengen, men hun ville 
hellere slikke sol …

Det er et eksempel på to ting: At livred-
derne prøver at forudse, hvor det kan gå 
galt, og at nogle forældre tror, at livredder-
ne er barnepiger.

Ét stort fokusområde bør derfor også 
være at få forklaret gæsterne, hvad en liv-
redders opgaver er og hvor gæsterne selv 
skal bidrage til sikkerheden.

 
Alvor med plads til sjov
Sofie Vollmer startede som livredder for 
knapt tre år siden på opfordring fra en 
veninde, mens hun gik i gymnasiet. Nu har 
hun sabbatår og arbejder på fuld tid:

- Jeg synes det er rigtig fedt job, også 
fordi vi har forskellige opgaver, så det ikke 
altid er det samme. Jeg synes vi har et rigtig 
godt team – og det betyder rigtig meget.

Det er tredje gang hun er med til kursus-
dagen:

- Det er rigtig godt at få det hele genop-
frisket. Og selvfølgelig er det alvorligt og 
meget seriøst – men vi kan også lave lidt 

sjov ind i mellem, siger hun.
Hun er især glad for de realistiske cases, 

der blev øvet i svømmehallen.
 

Fedt koncept
Filippa Hiort Wessel startede også som 
gymnasieelev for to år siden, og da hun 
havde sabbatår sidste år, arbejdede hun på 
fuldtid, men i dag sker det et par gange om 
ugen sideløbende med studier:

- Det er et fedt koncept: Man får opfrisket, 
hvorfor man gør tingene og holder fast i 
tingene, siger hun om dagen.

Hun understreger værdien af, at liv-
redderne træner i de situationer, de kan 
komme ud for – og tilføjer, at det jo også er 
viden, der kan bruges uden for svømme-
hallen.

Filippa Hiort Wessel mener derfor at 
sådan en dag burde være obligatorisk i alle 
svømmehaller.

Hun nævner, at sidste år blev der lagt en 
lille konkurrence ind: En app kunne regi-
strere, hvor korrekt en livredder trykker og 
laver indblæsninger på hjerte-lunge-duk-
ken – og det blev til en lille dyst mellem 
livredderne om hvem, der kunne lave den 
mest perfekte hjerte-lunge-redning. De blev 
skilt ud undervejs mod en finale.

- På den måde kommer der noget hygge 
og sjovt ind over noget, der er seriøst, siger 
hun. n

- Det er rigtig godt at få det hele genopfrisket. Og selvfølgelig er det 
alvorligt og meget seriøst – men vi kan også lave lidt sjov ind i mellem, 

siger Sofie Vollmer.

- Det er et fedt koncept: Man får opfrisket, hvorfor man 
gør tingene og holder fast i tingene, siger Filippa Hiort 

Wessel om den årlige træningsdag.

Hjerte-lungeredning på et barn på bassinkanten 
– det handler om at lave realistiske øvelser i og 
omkring bassinet. (Foto: David Blom Mejdal).

Kravene må være 
skrappere og ens
Formanden for fagforeningen HI 
og brancheforeningen IKF, Henrik 
Høy-Caspersen, er bestyrelses-
medlem i Rådet for Større Bade- og 
Vandsikkerhed og med i styregrup-
pen for erhvervslivredderprøven.

Han er stærkt kritisk over for de 
vage regler, der siger, at livredderen 
skal have »dokumenteret erfaring 
med livredning og førstehjælp« – 
uden at det er præciseret, hvad der 
kræves.

- Gæsterne forventer, at der er 
kvalificerede livreddere. Men virke-
ligheden er, at »livredder« ikke er 
et ensartet begreb, da der er meget 
store forskelle afhængig af, hvor i 
landet, man bader. Her mener jeg 
ikke det er ansvarligt at bruge lave-
ste fællesnævner, siger han.

L I V R E D D E R EL I V R E D D E R E
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Af Erling Madsen

Det kan være livsfarligt at røre 
mobil-ladestationer af mærket 
i-charge fordi man kan få stød, 
skrev magasinet IDRÆT · KULTUR · 

FRITID i apriludgaven.
Nu har Sikkerhedsstyrelsen officielt tilba-

gekaldt de produkter, der er finansieret af 
Grenkeleasing ApS. Leasingselskabet skal 
bede kunderne om at få dem retur - og har 
du én stående skal den straks fjernes fra 
brugerne, så der ikke sker ulykker.

Sikkerhedsstyrelsen er opmærksom på, 
at der kan være modeller, som er solgt/

distribueret af andre. Har du et sådant 
produkt, så skal du anmelde det på hjem-
mesiden produkter.dk.

Juridisk er det interessant, at Sikker-
hedsstyrelsen, som nævnt i sidste nummer, 
betragter leasingselskabet som distributør 
og dermed ansvarlig for tilbagekald. 

Det er en bombe under leasingselskaber, 
som hidtil har holdt sig på afstand med 
argumentet om, at de »kun« står for den 
økonomiske aftale.

 
Flere anmeldelser
En af de berørte ejere er Espe Hallen på 
Fyn, som vi fortalte om i sidste nummer. 

Hallen anmeldte ladestationen til Sikker-
hedsstyrelsen og har også anmeldt Grenke-
leasing ApS til Finanstilsynet for hvidvask, 
fordi leasingselskabet ikke har foretaget 
den pligtige kreditvurdering af kunderne, 
samt til Forbrugerklagenævnet for at have 
ført kunderne bag lyset ved at ændre lejeaf-
tale til leasingaftaler.

Hér overvejer Espe Hallen om den vil 
vælge at fastholde klagen eller føre en sag 
for retten.

 
Retssager kræver tålmodighed
Landet over er der flere advokater, som 
kører sager for foreninger, idrætsanlæg og 

Konkurs, tvangsopløsning 
og tålmodighed

i-charge tilbagekaldes – og flere retssager på vej, men er der penge at hente?

Henrik Steen Petersens vurdering er, at der er mellem 200 og 300 mobil-ladestationer, og hvis leasingselskabet havde haft held til at 
få de penge ind, der var forlangt, taler vi om et samlet beløb på op mod 50 millioner kroner. (Foto: Erling Madsen).

M O B I L - L A D E S TAT I O N E R

http://produkter.dk
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Det er denne model af i-charge, som kan 
give stød og derfor skal fjernes fra marke-
det. (Foto: Sikkerhedsstyrelsen).

erhvervsdrivende, som føler sig snydt, da 
de lavede aftalerne med de to selskaber, 
I-Charge og GoCharge.

Advokat Henrik Steen Petersen, HSP-
Law, kører en del sager i samarbejde med 
HI/IKF, og han har kontakt til andre advoka-
ter med lignende sager:

- Det er meget, meget få sager, der er 
afgjort, oplyser han og han siger også, at 
langt de fleste ladestationer er leveret tilba-
ge, ligesom betalingerne er stoppet.

Henrik Steen Petersen er også næst-
formand i Køge Svømmeklub, som har to 
ladestationer, og denne sag mod leveran-
døren GC Healthcare A/S kommer for retten 
til september.

Henrik Steen Petersens vurdering er, at 
der er mellem 200 og 300 mobil-ladestati-
oner, og hvis leasingselskabet havde haft 
held til at få de penge ind, der var forlangt, 
taler vi om et samlet beløb på op mod 50 
millioner kroner.

 
To sager afgjort
Den første sag, som blev afgjort ved retten, 
var Skals Idrætscenter, som lagde sag an 
mod Tefa ApS. Selskabet udeblev og blev 
derfor dømt til at betale idrætscentret 
140.000 kroner tilbage plus 10.000 kro-
ner i sagsomkostninger. Disse penge må 
idrætscentret ikke forvente at få, da Tesla er 
tvangsopløst.

Bestyrelsesformand Kristian Thaagaard 
siger om sagen: - Vi blev snydt to gange! 
Vi havde nogle rettelser til kontrakten, og 
»supersælgeren« hos i-charge bad os skrive 
under på en ny kontrakt, så ville han annul-
lere den første. Det gjorde han bare ikke.

Derfor hang Skals Idrætscenter pludselig 
på to maskiner, og fik i retten medhold i, 
at det var én for meget, hvorfor de 140.000 
kroner skulle returneres.

Alligevel har leasingselskabet fastholdt, 
at Skals Idrætscenter skal betale og sagen 
kører fortsat ved retten.

Næste sag var Svenstrup-Godthåb 
Idrætsforening mod Grenkeleasing. Her 
blev foreningen dømt til at betale Gren-
keleasing knapt 25.000 kroner, mens Gr-
enkeleasing skal betale foreningen 20.000 
kroner i sagsomkostninger. I dommen står 
også:

»Grenkeleasing ApS har fået medhold 
for 1/5 del af det rejste krav, men Grenke-
leasing ApS må anses som den tabende 
part i forhold til vurderingen af aftalernes 
karakter og fortolkning. Svenstrup-Godthåb 
Idrætsforening har på den anden side ikke 
fået medhold i spørgsmålene om, hvem 
der blev indgået aftaler med, og hvad der 
var lovet om reklamefinansiering.«

Tvangsopløsning og konkurs
I november 2022 omtalte vi første gang 
sagerne med Tefa ApS (tidligere I-Charge) 
og GC Healthcare A/S (tidligere GoCharge 
ApS) – det sidste med Give Elementfabrik 
Holding A/S som hovedaktionær. I 2020 
blev ejerskabet i GC Healthcare delt mel-
lem UL312 Holding ApS, Give Elementfabrik 
Holding A/S og Oase C Holding ApS.

Tefa ApS er tvangsopløst, mens Go-
Charge ApS (tidligere GC Healthcare A/S) i 
februar 2023 er gået konkurs. Det skete lige 
efter offentliggørelsen af et regnskab med 
et underskud på fire millioner kroner.

I december 2022 blev anpartsselskabet 
GC Healthcare ApS stiftet med et person-
sammenfald, men firmaet opererer med 
salg af et konkret mærke i luftrensere. Og 
trods navneligheden er det altså et andet 
selskab end aktieselskabet GC Healthcare 
A/S, som stod bag GoCharge.

 
Stort underskud i leasingselskabet
Grenkeleasing ApS havde i 2018 en egen-
kapital på knapt 27 millioner kroner, som 
de følgende år er faldet for i 2021 at give 
underskud på knapt tre millioner kroner 
og knapt 21 millioner kroner i 2022, som er 
seneste indleverede regnskab.

Det danske selskab er ejet af det tyske 
Grenkeleasing AG.

I årsrapporten angiver ledelsen at det er 
Covid-19, som er skyld i underskuddene. 
Ledelsen forventer at hente det tabte ind 
via indtjening. Det bemærkes i regnskabet, 
at firmaets drift i høj grad er finansieret af 
interne lån.

 
https://produkter.dk/mangelfuldeprod/
produkt/1954 n

Utrolig forretningsmodel!
Kort fortalt handler det om at sælger-
ne af mobil-ladestationerne ville leje 
maskinerne ud. De ville også hjælpe 
med annoncering på skærmene det 
første år, og de lovede at det i værste 
fald ikke ville koste kunderne noget og 
i bedste fald give et lille overskud.

De hjalp bare ikke med annoncerin-
gen som aftalt. Der var også maskiner 
med fejl, som ikke blev repareret. Og 
undervejs blev ordet lejekontrakt af-
løst af lejekontrakt/leasing uden infor-
mation til kunderne.

Kritikken går også på, at leasingsel-
skabet ikke har foretaget en kreditvur-

dering, herunder har sikret sig, at det 
nu også var de tegningsberettigede, 
der skrev under på aftalen. Maskiner-
nes numre er heller ikke registreret, 
så det præcist vides, hvilken maskine 
aftalen omfatter.

Og så vurderes det at maskiner-
ne, som ville koste 155.000 kroner i 
leasing, højst har en værdi på 12.000 
kroner.

Ydermere har Sikkerhedsstyrelsens 
undersøgelse af i-charge vist, at ma-
skinerne dels er farlige da de kan give 
stød, dels er forsynet med CE-mærk-
ning uden at leve op til kravene.

M O B I L - L A D E S TAT I O N E R
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Miljøvenlige 
produkter
Styrk din virksomheds
grønne profil med 
Stadsings nye nordiske
rengøringsserie.

Med Glenta Eco+ går vi 
ud over det traditionelle 
rengøringsudvalg ved at 
tilbyde produkter, der ikke 
kun er Svanemærkede, 
men også Cradle to Cra-
dle-certificerede. 



21Juni 2024 • #288       IDRÆT · KULTUR · FRITID

Tekst & foto Erling Madsen

Hvad er en god idrætsfacilitet? Den 
23-årige ishockeyspiller Julie 
Oksbjerg var ikke i tvivl, da hun på 
Green Sport Facility-ERFA-mødet 

skulle svare:
- Når man er eliteudøver, så er det de 

små ting, som betyder noget i faciliteterne.
Hun uddybede ved at sige, at for en rug-

byspiller vil en dårlig bane være lig med en 
dårlig oplevelse – og en risiko for at komme 
til skade.

De fysiske rammer skal være, så de hver-
ken forstyrrer eller skader idrætsudøveren:

- Og der skal være rene omklædnings-
rum og udstyr, der passer til sportsgrenene. 
Der er ikke så meget fokus på omklædning, 
sauna og isbad, som er vigtige.

 
Eneste kvinde på herrehold
Julie Oksbjerg fra OIK i Odense starte-
de med ishockey som femårig, og er på 
kvindelandsholdet – men får ikke nok 
modstand, så hun er den eneste kvinde, 
der spiller med mændene i 1. division. 
Samtidig er hun også med i DIF’s Danmarks 
Atletkomité, der er de aktives stemme i 

debatten om udviklingen af dansk og inter-
national eliteidræt.

Danmarks Atletkomité med ti medlem-
mer har tre mål:

• Atleternes trivsel 
• Atleternes miljø og rammer 
• Atleternes politiske stemme.
 

Har rundet 100 anlæg
Julie Oksbjerg indgik i programmet, da 
Green Sport Facility 18. april inviterede 
til ERFA-møde i Idrættens Hus, hvor hun 
talte om en eliteidrætsudøvers behov for 
faciliteter.

Dansk Håndbold deltog også – og det 
kom der et nyt samarbejde om at begræn-
se generne fra harpiks ud af. Det kan du 
læse om på side 38-41.

Mødelederen Michael Simonsen kunne 
i øvrigt oplyse, at der nu er 100 anlæg med 
Green Sport Facility-certificering – og yder-
ligere 14 er tæt på at modtage certifikatet. 
Desuden er der rigtig mange som er i den 
indledende fase.

Han kunne også konstatere:
- Vores anlæg bliver mere og mere kom-

plicerede. Og jo mere komplicerede, de 
bliver, jo dyrere bliver de – og en udfordring 

for rådgiverne.
Så udover at eksempelvis kommuner 

skal leve op til FN’s Verdensmål, så er de 
store omkostninger til byggeri og drift også 
et argument for at sætte fokus på bæredyg-
tighed og certificering.

 
Sæt kryds i kalenderen i september
Hvis du vil have opdateret dig viden, så sæt 
et kryds i kalenderen onsdag-torsdag 25.-
26. september, hvor det årlige GSF-
ERFA-møde finder sted.

Udgangspunktet er Aabenraa, hvor bl.a. 
bliver talt om Aabenraa Kommunes strategi 
for bæredygtighed, hvordan EU’s bæredyg-
tighedskrav til store virksomheder, ESG, 
smitter af på bl.a. idrætsanlæg, som skal 
kunne dokumentere mere. Retursystem til 
brugte mikrofiberklude og mopper samt 
kemifri rengøring er også på programmet.

Tilmelding og program: 
https://www.conferencemanager.dk/gre-
ensportfacility-2-dageserfa

 
Læs mere om Green Sport Facility hér: 
https://www.greensportfacility.dk/ n

De små tings store betydning
Ishockeyspilleren Julie Oksbjergs bud på, hvor fokus bør være hos en idrætsfacilitet 

– Green Sport Facility har rundet 100 certificerede anlæg, og flere følger

- Når man er eliteudøver, 
så er det de små ting, 
som betyder noget i 
faciliteterne, siger 
ishockeyspilleren 
Julie Oksbjerg.
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Kan du forestille dig en virksomhed 
med 600 ansatte, hvor papirkurve-
ne fjernes fra skrivebordene?

Det er virkeligheden i Idrættens 
Hus i Brøndby; hovedsædet for Danmarks 
Idrætsforbund, Team Danmark, Anti Do-
ping Danmark og 62 specialforbund.

Det var ét af de mest håndgribelige og 
svære elementer i Green Sport Facility-cer-
tificeringen.

Teknisk chef Klaus Seidler fortæller, at 
det bl.a. handler om at ændre vaner – og 
eksempelvis viste det sig, at nogle medar-

bejdere samlede meget papir på kontoret 
med det resultat, at de rengøringsmedar-
bejdere, der skulle tømme affaldsstationer-
ne, ikke kunne løfte poserne. Så her hand-
lede det om at kommunikere, at løbende 
aflevering er vigtig.

I det hele taget har en rød tråd i den 
grønne indsats været kommunikationen for 
at udbrede kendskabet og få medarbejdere 
og gæster til aktivt at medvirke.

 
Brug den sunde fornuft
Klaus Seidlers erfaring er også, at det handler 
om at bruge sund fornuft og se på mulighe-
derne.

Og så er erfaringen i Idrættens Hus den 
samme, som vi har hørt mange andre steder: 
Masser af de tiltag, der indgår, var indført – de 
var bare ikke nødvendigvis skrevet ned eller 
kommunikeret ud:

- Vi skiftede til LED-lys for seks-syv år siden 
og har løbende indført ændringer. Bl.a. har 
løbende skiftet til decentrale varmevekslere, 
siger Klaus Seidler.

Certificeringen betyder, at der nu er kom-
met et overblik, der er et styringsværktøj 
og der arbejdes systematisk med løbende 
forbedringer.

En udfordring har været at få en skarp 
kommunikation til de 600 medarbejdere: 

Kommunikation er den røde tråd 
i den grønne indsats

Idrættens Hus er som første sted både certificeret med Green Sport Facility og Green Key

- Vi samler ikke madpakker separat ind, fordi det mængdemæssigt er så lidt, at det ikke giver mening. Til gengæld sørger vi for at 
madaffald fra restauranten kommer til bioaffald, siger teknisk chef Klaus Seidler, som hér viser rundt på ERFA-mødet.
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En papirkurv under hvert skrivebord er erstattet af affaldsstationer rundt om på gangene; typisk foran køkkenerne.

Plancher på affaldsrummet 
– kommunikation har været den 
røde tråd for at få medarbejdere og 
gæster med på den grønne indsats.

De forskellige lejere betaler nemlig en fast 
kvadratmeterpris i husleje inklusive el, vand 
og varme. De kan derfor ikke umiddelbart se, 
hvad deres indsats betyder.

En anden udfordring er, at de ældste dele 
af bygningerne fra 1974 er støbt uden isole-
ring, så hér er det begrænset hvad der har 
kunnet gøres for at nedbringe energiforbruget 
til opvarmning.

 
Etaper og den interne styring
Indsatsen blev delt ind i etaper fra 1. juni 

2023, som rammer bredt med bl.a. gårdhaver 
ved restauranten, indsamling af madaffald fra 
restauranten til bioaffald, cykler til hotellets 
gæster og undersøgelse af muligheden for 
solceller. Kendskabet udbredes til medarbej-
dere og gæster med mulighed for kommen-
tering.

Det daglige ansvar for miljø- og bæredyg-
tighedsindsatsen i Idrættens Hus varetages 
af den tekniske leder i Idrættens Hus, en 
klimamedarbejder i DIF og en medarbejder 
fra Idrættens Hus’ Hotel- og konferencecen-

ter. Disse indgår i en stående arbejdsgruppe 
omkring miljø og bæredygtighed, hvor en 
kommunikationsmedarbejder fra DIF også 
er med.

DIF’s ledergruppe evaluerer én gang årligt 
indsatsen og miljø- og bæredygtighedspo-
litikkens effektivitet efter oplæg fra arbejds-
gruppen. På baggrund af denne evaluering 
sættes nye miljø- og bæredygtighedsmål. n

Store tal – og første dobbeltcertificering
Idrættens Hus er nabo til Brøndby 
Stadion og består af flere forskellige 
bygninger på i alt 38.000 m2. Forbruget 
af fjernvarme er på 2.936,770 MWh, 
elforbruget er på 1.053.665 kWh og 
vandforbruget 6.528 m3.

Der er bl.a. kontorer, idrætshaller, 
træningsfaciliteter, mødelokaler, re-

staurant og hotel med 86 sengepladser 
fordelt på 65 værelser. Driften varetages 
af 2 ½ medarbejder og et eksternt firma 
gør rent.

Hotellet er certificeret med Green 
Key og resten af huset med Green 
Sport Facility. Brancheforeningen IKF 
og HORESTA samarbejder om Green 

Sport Facility-certificeringen, mens 
HORESTA står for Green Key – og det er 
første gang begge diplomer er uddelt 
sammen.

Idrættens Hus deltager i Green Sport 
Facilitys netværk og er meldt ind i Fo-
rum for Bæredygtige Indkøb.
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Beretning fra den virkelige verden: 
Idrætsfaciliteten har taget teten 
– og det betyder bl.a., at tomme 
haltimer er afskaffet, foreningerne 

vækster i aktiviteter og medlemmer og der 
bygges konstant nyt. Væksten er baseret på 
nytænkning, fællesskab og samarbejde.

Vi er i Idrætscenter Vendsyssel i Vrå, som 
vi portrætterede i sidste nummer og hvor 
HI’s generalforsamling blev holdt 15. maj.

 
Første foreningskonsulent i en facilitet
En særdeles vægtig brik i alt dette er Carina 
Bæk, som er foreningskonsulent i Idræts-
center Vendsyssel; og ifølge direktøren Alex 
Rasmussen den første facilitetsansatte for-
eningskonsulent. Nu med fem år på bagen.

Hun er fra Vrå med beskedne 2.615 ind-
byggere, og med en kandidatgrad i idræt 
var hun omkring Nuuk i Grønland, hvor 
hun var gymnasielærer og med til at starte 
den grønlandske udgave af Team Dan-
mark-gymnasiet.

Da hun vendte hjem til Danmark og Vrå 
havde hun ikke regnet med at kunne få et 
job i byen, men Alex Rasmussen efterlyste 
en idrætspædagog – og kun bankede på.

Hun blev lukket ind – og det har været en 
stor succes.

 
Lang proces og balancegang
At tage teten omgivet af foreninger med 
frivillige er en balancegang – og det var da 
heller ikke helt nemt:

- Det har været en lang proces – fore-
ningerne skulle ikke føle, de fik noget truk-
ket ned over hovederne. De skulle se værdi-
en. Nogle frivillige bruger al deres vågne tid 
udover arbejde på foreningen – og vi havde 
ingen eksempler fra andre steder, vi kunne 
henvise til, fortæller hun.

Carina Bæk oplevede også, at hun i 
nogle foreninger var lidt for hurtig og måtte 
træde et skridt tilbage:

- Jeg troede, jeg lige skulle ud og hjælpe; 
at fikse noget. Jeg fór for heftigt frem – og 
så skulle jeg havde penge for det modsat 
de frivillige, erindrer hun om noget af mod-
standen.

Det skal nævnes, at de fem største for-
eninger hver skød 10.000 kroner ind til 

lønnen – og ret hurtigt fandt de ud af, at det 
slet ikke var så tosset en idé, fordi mange 
ting er blevet lettere for dem.

 
Her er der ikke tomme haltider
Carina Bæk siger, at der ikke var en 100% 
færdig strategi fra starten, og det har været 
vigtigt at kunne justere undervejs:

- Centret har udviklet sig hele tiden og 
Alex Rasmussen får hele tiden nye idéer, så 
det kan være svært at følge med – det er 
det også for foreningerne, siger hun med 
et smil.

Én af de ting, centret styrer, er fordelin-
gen af haltider, når foreningerne har givet 
deres ønsker. Som vi har fortalt i de seneste 
to numre af magasinet, så giver det pro-
blemer – og tomme haltimer – flere steder 
i landet.

Men ikke i Vrå, hvor der tænkes ander-
ledes:

- Vi har bl.a. tennis og fodbold, som godt 
kunne tænke sig at komme ind, så vi jokere 
med, at vi godt kunne bruge en Hal 4 …

Hallerne er godt belagt, og 100 % belagt 
i tidsrummet klokken 16-22 hver dag. Og 
samarbejdet med foreningerne giver bo-
nus:

- Er der en forening, som må aflyse, så 
er der næste altid en anden forening, der 
træder til. Håndbold havde f.eks. et ønske 
om haltid onsdag klokken 20-22 til kamp, 
men da de kun spiller på hjemmebane hver 
anden uge, så har gymnastik fået tiden den 
anden uge.

 
Succes med SFO-samarbejde
Samarbejdet er ikke kun mellem centret 
og foreningerne, også eksterne partnere 
inddrages. Eksempelvis inviterer centret 16 
gange om året de op mod 150 SFO-elever 
på skolen, der er bygget sammen med 
idrætscentret, inden for, hvor eleverne 
prøver forskellige idrætter.

Det blev sat i sving i samarbejde med en 
DGI-foreningskonsulent, der arbejder for 
Hjørring Kommune:

- Min opgave er ikke at have al viden 
– men at vide, hvor jeg kan hente den. Vi 
samarbejder med mange konsulenter i 
organisationer, men jeg sorterer efter hvad 
der er bedst for foreningerne: Nogle har 
et produkt, de gerne vil have solgt – jeg 

kender foreningerne og kan tage hensyn til, 
hvad foreningerne har brug for.

 
Fondsmider vigtige
I den fem første år har Carina Bæk hvert år 
skaffet en million kroner til udvikling – og 
igen handler det om samarbejde:

- Det er ikke min fortjeneste, men fore-
ningerne har nogle gode projekter. Har de 
dét, så kan man sagtens finde fonde, der vil 
støtte. Min opgave er at finde de relevante 
fonde, så der ikke bruges tid på et skrive 
ansøgninger forgæves.

Et eksempel på at fondsstøtte virker, ses 
i gymnastikafdelingen, som i forbindel-
se med at Hal 3 blev bygget i 2020 fik et 
springcenter:

- Fondsmidlerne gjorde det muligt at 
købe de rigtige redskaber – og det er svært 
at tiltrække interesserede, hvis ikke redska-
berne er der.

Det betyder at gymnastik har været i kon-
stant vækst siden 2020 og eksempelvis gik 
fra 516 medlemmer i 2022 til 554 året efter.

Nytænkning, faciliteter og fleksibilitet 
peger Carina Bæk på: Der skal være plads 
til alle, og ingen må afvises. Det betyder 
også, at der skal være fleksibilitet, når der 
kommer flere end ventet.

Det gav da også Foreningsprisen i Hjør-
ring Kommune til gymnastikafdelingen.

 
Unge i job – nyeste bud
På landsplan kniber det mange steder med 
de tidligere så store idrætter gymnastik, 
håndbold og fodbold – men i Vrå melder de 
alle om flere år med fremgang.

Carina Bæk peger på, at dét, at der sam-
arbejdes og at foreningerne hele tiden har 
kunnet se deres succes, virker ansporende.

Men hun siger også, at fondsmidler ikke 
er en sovepude, fordi de typisk støtter ny-
tænkning. Det skete med SFO-tilbuddet, 
men nu er det kommet godt i gang og så er 
dén økonomiske kilde stoppet.

Så der skal nytænkning til: »Unge i job« 
er den nyeste idé. Hidtil har SFO-tilbuddet 
fra klokken 13-16 krævet, at nogle frivillige i 
foreningerne købes fri fra arbejde.

- Vi håber at få instruktøruddannelsen 
ind i idræt eller valgfag i 7.-10. klasse – al-
ternativ må vi lave det som weekendkurser 
i foreningerne. Så får vi uddannet instruktø-

Vrå: Idrætsfaciliteten har taget teten
Ingen tomme haltimer, vækst i foreningerne og flere år med udvidelse af faciliteterne: 

En vigtig brik er centrets foreningskonsulent Carina Bæk
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- Tendensen er, at kommunerne vil bruge idrætten til at fremme trivsel og sundhed. Så bliver min rolle endnu vigtigere!  
Foreningerne skal være parate til at løfte – men det kræver også opbakning fra kommunerne: De skal være opmærksomme på,  

at de ikke »bare« kan trække det ned over foreningerne …

rer, der kan arbejde i foreningerne – og de 
unge får et fritidsjob.

Igen handler det om samarbejde, så sko-
len, SFO og foreningerne kan se fordelene 
ved denne nytænkning.

 
Ny svømmehal uden svømmeklub
En af de store opgaver p.t. er en ny svøm-
mehal, hvor spadestikket blev taget i april: 
Et 10.000 m2 stort svømmecenter til 125 
millioner kroner, hvor Hjørring Kommune 
bidrager med de 25 millioner kroner.

Den ventes klar primo 2026, og det spe-
cielle er, at der ikke i forvejen er en svøm-
meklub:

- Vi indkalder hovedforeningen, gym-
nastik, håndbold og fodbold til et visions-
møde, for at finde ud af, om nogle af dem 
ønsker at starte en svømmeklub.

Her bruges den model, som har givet 
succes: idrætsfaciliteten løber en nyt 
ting i gang, og så kan den overtages af 

foreningerne. Bl.a. har centret ansat svøm-
meinstruktøren Deedra H. Nielsen, som får 
halvandet år til at løbe det i gang.

Her er snitfladen, at de mange kommer-
cielle tilbud vil ligge i centrets regi. Men det 
at få skabt svømmeaktivitet er ikke ukendt 
for Camilla Bæk, idet hun har været ansat i 
Thisted Svømmeklub for at starte en svøm-
meskole.

Planen er også, at der skal samarbejdes 
med svømmeklubberne i Brønderslev og 
Hjørring, så talenter fortsætter dér.

 
Kommunerne skal tænke sig om
På Idrættens Branchedage sidste efterår 
i Vejen Idrætscenter, sagde Henrik Zacho 
fra brancheforeningen IFFD, der omfatter 
kommunale idrætsanlæg, at landets 98 
kommuner bidrager med fem milliarder 
kroner om året til idrætten, men nu skal 
armslængdeprincippet droppes:

- Vi kommer til at blande os mere! Nu 

vil vi se resultater af de penge, vi støtter 
idrætten med, bebudede Henrik Zacho, der 
tilføjede, at kommunerne vil samarbejde 
om kommunal idrætspolitik.

Carina Bæk siger, at det blev fulgt op på 
Idrætsmødet i Aalborg i april:

- Tendensen er, at kommunerne vil bruge 
idrætten til at fremme trivsel og sundhed. 
Så bliver min rolle endnu vigtigere! For-
eningerne skal være parate til at løfte – men 
det kræver også opbakning fra kommu-
nerne: De skal være opmærksomme på, 
at de ikke »bare« kan trække det ned over 
foreningerne …

 
Læs artiklen om Idrætscenter Vend-
syssel i sidste nummer af magasinet: 
https://ikf-branche.dk/wp-content/
uploads/2024/04/HI_02_april_2024-web.
pdf n
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Ulrich Lind er en halinspektør, der 
tager udfordringen op: I årets 
første nummer i januar var der et 
interview med Niels Pinderup fra 

Royal Greenland.
Overskriften var: »Hallernes cafeteria skal 

relanceres så det atter bliver et lokalt sam-
lingspunkt«, og hans pointe er, at tingene 
i mange idrætsanlæg kører i en ond cirkel, 
hvor kortere åbningstid og færre retter 
på menuen skræmmer kunderne væk, så 
omsætningen falder.

Cafeteriaet skal være 
omdrejningspunkt for væksten
Da Ulrich Lind 1. december sidste år 
skiftede et job hos postvæsenet gennem 
20 år ud med jobbet som halinspektør i 
Snejbjerg Hallerne i Herning Kommune, så 
var det netop de tanker, han havde. Derfor 
krævede han også, at hvis han skulle have 
jobbet, så fulgte broderen Jonas Christen-
sen med.

Jonas Christensen er kok, og den nye 
halinspektør er ikke i tvivl om, at netop en 
genåbning er vigtig, så cafeteriaet bliver 
omdrejningspunktet for væksten: Det 

shines op, har fået faste åbningstider, der 
skal være flere og bedre tilbud – og det 
skal få flere til at blive fremfor at skynde 
sig hjem, og så skal der holdes endnu flere 
fester.

Og dermed bliver Snejbjerg Hallerne 
et vigtigt element i landsbyen med 5.000 
indbyggere, hvoraf de 2.075 er med i de 11 
foreninger!

 
Spændende job at være halinspektør
Egentlig ville halinspektøren være skolelæ-
rer, men kort før han var færdiguddannet, 
syntes han ikke fremtiden så så interessant 

Halinspektøren tager 
udfordringen op

En relancering af cafeteriaet er omdrejningspunktet i at gøre Snejbjerg Hallerne til et sted, 
hvor gæsterne bliver hængende

Brødrene Ulrich Lind og Jonas Christensen, henholdsvis halinspektør og kok, er foreløbig de eneste fastansatte.  
Men de håber at kunne udvide med flere.
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Facaden skal shines op, så det bliver 
mere tillokkende at gå ind i cafeteriaet.

- Folk skal vide, at vi har åbent. Tidligere kunne 
de ikke være sikre på det. Vi skal have folk til at blive 
hængene efter idræt og mødes på tværs af holdene. 
Det er ambitionen – så må vi se om det kan lykkes …

ud, så han skiftede det ud med et par andre 
job inden han blev ansat i postvæsenet, 
hvor han havde haft job mens han læste.

I 15 år har han boet i Snejbjerg, hvor han 
spiller floorball i hallen og han har i flere 
år været med til at arrangere byfesten på 
hallen p-plads:

- Jeg synes det er det spændende job! 
siger han om grunden til han søgte stillin-
gen som halinspektør.

Han føjer til, at det er en mulighed der 
har budt sig, og med broderens erfaring 
ud i kokkeriet, mener han de får en god 
arbejdsfordeling: - Så må vi lære de ting, vi 
ikke kan …

 
Skal være en synlig vært
Ulrich Lind mener, at det vigtige for en 
halinspektør er, at han er synlig og er vært 
for gæsterne. Men da magasinet IDRÆT · 
KULTUR · FRITID besøgte Snejbjerg Haller-
ne i marts, havde de første måneder allige-
vel overrasket ham, fordi der er så utroligt 
meget arbejde i jobbet.

Men det afskrækker ham nu ikke.
Snejbjerg Hallerne er bygget sammen 

med skolen, hvortil brødrene har overtaget 

leveringen af skolemad og intentionen er 
den skal være lidt mere sund. Der er også et 
større rum, der hvor de to funktioner mø-
des, og oprindelig var tanken, at der skulle 
være en café, men den blev sparet væk. 
Derfor ligger det nuværende cafeteria lidt 
afsondret i den ene ende af byggeriet. Men 
en ombygning og et nyt indgangsparti skal 
gøre den mere synlig og attraktiv.

 
Mødes på tværs af holdene
Skolens aula har de også planer om at 
bruge til selskaber, da der kan være 160, og 
hvis en af hallerne benyttes, er der mulig-
hed for at bespise 650 mennesker, så derfor 
ser halinspektøren også nogle muligheder i 
at levere mad til eksempelvis større idræts-
afslutninger.

Brødrene kan glæde sig over, at selskabs-
lokalet i årets første halvdel er booket de 
fleste weekender, så de er på rette spor.

For brødrene handler det om at skabe liv 
og fornyelse med blandt andet mad af høj 
kvalitet, så Snejbjerg Hallerne er det dejligt 
sted at være.

Håbet er også, at de kan trække nogle 
til, som ikke i forvejen er medlem af for-

eningerne. - Folk skal vide, at vi har åbent. 
Tidligere kunne de ikke være sikre på det. 
Vi skal have folk til at blive hængene efter 
idræt og mødes på tværs af holdene. Det er 
ambitionen – så må vi se om det kan lykkes 
… n

Masser af lokaler
Snejbjerg Hallerne har tre haller, en 
springsal med to trampoliner og en 
springgrav, en motoriksal, en be-
vægelsessal på 450 m2, en multisal 
med scene fra 2014 og plads til 300 
siddende med mulighed for at ud-
vide til 700 når et ekstra lokale ind-
drages, et selskabslokale til 70-100 
mennesker og 13 omklædningsrum.

Den ældste hal på 1.000 m2 er 
fra 1969. Den næste hal på 450 m2 
kom til i 1996 og den nyeste hal er 
fra 2014 med plads til én håndbold-
bane, og den bruges også til bad-
minton, volleyball, basket, tennis, 
fodbold og floorball.

I D R Æ T S FAC I L I T E T E RI D R Æ T S FAC I L I T E T E R



Hos Streamline er vi på 25. år stolte
leverandører af det prestigefulde
amerikanske brand, LIFETIME USA – Verdens
første, største og mest erfarne producent af
klapborde og -stole.
25 år med kvalitet forpligter. Det ved vores
mange faste kunder, som med tillid har valgt
at investere i kvalitet og holdbarhed. Det gør
deres hverdag lettere. Det vil du opleve i dit
eget nærområde: for eksempel på skolen, i
forsamlingshuset, i sports- eller
konferencehaller.
Derfor er Streamline og LIFETIME USA din
nøgle til møbler, der skiller sig ud fra
mængden og holder i årevis.
LIFETIME møbler – vi gør dit møbelindkøb til
en fornøjelse. 
Kontakt os gerne for et uforpligtende besøg;
ring på nummer 44480095

+45 44 48 00 95

Gefionsvej 6
DK-3400 Hillerød

salg@streamline.dk
www.streamline.dk

LIFETIME møbler – 
25 år med Kvalitetsmøbler til professionelle

Vores møbler fra LIFETIME USA er 
Fremstillet i 100% ren polyethylen 
Er helt uden kalk. 
Stålstellet er patenteret og kan bære
minimum til 910 kg*. 
Bordpladerne er UV beskyttede og
hjørnerne er forstærkede. 

Du får med andre ord ikke stærkere og mere
holdbare møbler end vores.
’Som nytiltrådt ejer og direktør i Streamline, er
det en fornøjelse at være med på HI messen
og møde tilfredse kunder og interesserede
potentielle kunder. Det har givet mig indblik i
branchen på en ny og spændende måde, og
jeg ser frem til at møde alle igen på
fremtidige messer.’ Rasmus Dahl Jensen, Ejer
og Direktør, Streamline

LIFETIME bord - 183 x 76 cm
Med stabelspor og i 3 farver

LIFETIME stole - belastning 125, 175 og 225 kg
Transportvogne i flere modeller

LIFETIME borde - Ø118,
153 & 183 cm -

Med stabelspor

LIFETIME ståbord -
Ø84 cm

Kvilitets stabelstole -
flere modeller 
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Af Henrik Høy-Caspersen
Formænd, IKF & HI

Dette års Idrætsmøde i Aalborg var 
vanen tro et godt og velorganiseret 
arrangement, hvor staben fra Aal-
borg Kommunes Idræts- og Fritids-

forvaltning havde skruet et bredt program 
sammen, som appellerede til mere end 
1.000 deltagere. Det er flot.

En »svaghed« ved programmet er, at man 
som deltager ikke har kinamands chance 
for at nå det hele. Ofte møder man kolleger, 
samarbejdspartnere eller andre, der har 
været til et oplæg, hvor man tænker: »Det 
kunne jeg godt tænke mig at have været 
med til«. Det kan man næppe tillade sig at 
være væsentligt kritisk over for. Til gengæld 
er styrken, at man kan shoppe rundt i pro-
grammet og finde sin egen røde tråd.

 
Godt styr på afviklingen
Logistikken i Aalborg Kongres og Kultur 
Center spiller bare og fremstår som en vel-
smurt maskine. Hvert oplæg var tilknyttet 
en moderator udpeget af arrangøren. Mo-
deratorerne var kendetegnet ved at være 
inde i stoffet, og undertegnede, der havde 
fem oplæg ved Idrætsmødet, blev inden 
kontaktet af de enkelte moderatorer, så vi 
kunne afstemme slagets gang.

Ud over at sikre den praktiske afvikling, 
sørgede moderatorerne for at holde debat-
ten på sporet og var dygtige til at fornem-
me publikum i salen og ud fra dette stille 
spørgsmål, der udfordrede såvel oplægs-
holdere som deltagere i salen. Så godt.

 
Bæredygtighed i dén grad i fokus
Men hvad kunne man så tage med sig hjem 
fra Idrætsmødet? Alt efter hvilken platform 
man står på, kan der jo være forskel, men 
jeg er ikke i tvivl. Dét, der prægede Idræts-
mødet, og som jeg tager med hjem til yder-
ligere refleksion og handling, er bæredyg-
tighed. Et tema, som gik igen og igen i en 
masse sammenhænge, debatter og oplæg.

Bæredygtighed er et mangefacetteret og 
nuanceret begreb, som spænder vidt – fra 
den hardcore og målbare drift til den mere 
bløde afdeling, hvor begreber som kultur, 
adfærd og nudging er det bærende.

Én ting er sikkert: Bæredygtigheds- og 
ESG-dagsordenen (miljø-, samfunds- og 
ledelsesmæssige forhold, red.) vil i de kom-
mende år være en dagsorden, vi skal tage 
endnu mere ind i idrætsfaciliteterne, fordi 
den nu rykker tættere på.

 
ESG-rapportering vil fylde mere
Miljø-certificeringen Green Sport Facility 
har efterhånden omkring 30 år på bagen og 

buldrer fortsat frem. Igen i år viste Idræts-
mødet, at der fortsat er stor interesse for 
denne sag.

Det mærker vi i øvrigt også massivt i 
hverdagen. Det relativt nye er, at også 
ESG-dagsordenen rykker tættere på og vil 
blive en helt naturlig følge af en miljøcerti-
ficering.

Formelt skal udelukkende de virksomhe-
der, der har mere end 500 ansatte (fra 2025 
er tallet 250), udarbejde en ESG-rapport. 
Så umiddelbart rammer det ikke danske 
idrætsfaciliteter med det første.

Men det gør det så alligevel, fordi en lang 
række virksomheder i dag forlanger en 
miljøcertificering og en ESG-rapportering af 
sine underleverandører, som for eksempel 
kunne være et idrætsanlæg, der huser en 
større konference.

Så, det jeg tog med fra Idrætsmødet – og 
i øvrigt oplevede som en rød tråd – var, at 
ESG-rapportering er noget, vi skal arbejde 
intenst med den kommende tid. Og her er 
det dejligt at kunne røbe, at det har vi hos 
IKF været i gang med et stykke tid, og at vi 
snart lancerer et værktøj hertil.

Tak for et godt Idrætsmøde og for at 
levere en arena, hvor vi på tværs af forvalt-
ninger, forbund, fag- og brancheforeninger 
og så videre kan sætte fokus på de dagsor-
dener, der er vigtige.  n

De bæredygtige dagsordener 
rykker stadig tættere på

Danske idrætsfaciliteter skal forberede sig på at arbejde endnu mere med bæredygtighed og ESG- 
rapportering de kommende år. Det stod tydeligt frem på Idrætsmødet, mener Henrik Høy-Caspersen

Idrætsmødet: Henrik Høy-Caspersen 
fremhæver, at man kan shoppe rundt i 
programmet og finde sig egen røde tråd. 
Der var i år 18 emner fordelt over 188 
sessioner med 402 oplægsholdere. 
(Foto: Idrætsmødet).

I D R Æ T S M Ø D E T



NXPower Network 
Hurtig. Sikker. Stærk ydeevne. 

Gældende t.o.m. 31. juli 2024

Hver kampagnepris inkluderer et NX300 lithium-ion-batteri og en oplader. 

NYHED NYHED

NYHED

Varenr. 113107V

Kampagnepris 22.500,00 KR

Varenr. 166041V

Kampagnepris 28.980,00 KR

Varenr. 913096V

Kampagnepris 6.995,00 KR

Varenr. 912701V

Kampagnepris 6.995,00 KR

Varenr. 166040V

Kampagnepris 19.990,00 KR

Varenr. 913097V

Kampagnepris 6.630,00 KR

Varenr. 106007V

Kampagnepris 5.885,00 KR

Varenr. 913143V

Kampagnepris 7.390,00 KR

Kompakt gulvvaskemaskine NUC244NX-R
• Produceret med indhold af genbrugsmateriale (Reflo)
• Arbejdsbredde: 440 mm
• Inkl. 1 stk NX300 lithium-ion batteri og lader
• Tankindhold: 2,2 L
• Inkl. SC Longlife-børster

Kompakt gulvvaskemaskine TTB1840NX-R
• Produceret med indhold af genbrugsmate-

riale (Reflo)
• Arbejdsbredde: 400 mm
• Inkl. 1 stk NX300 lithium-ion batteri og lader
• Tankindhold: 2,2 L
• Inkl. SC Longlife-børster

Batteridrevet gulvvaskemaskine TTB3045NX-R
• Produceret med indhold af genbrugsmateriale (Reflo)
• Arbejdsbredde: 450 mm
• Inkl. 2 stk NX300 lithium-ion batterier og duallader
• Tankindhold: 30 L
• Inkl. SC Longlife-børster

Batteridrevet støvsuger NBV190NX
• Produceret med indhold af genbrugsmateriale 

(Reflo)
• Inkl. 1 stk NX300 lithium-ion batteri og lader
• Driftstid op til 80 minutter
• Inkl. robust tilbehør i rustfrit stål

Batteridrevet støvsuger PBT230NX
• Produceret med indhold af genbrugsmateri-

ale (Reflo)
• Inkl. 1 stk NX300 lithium-ion batteri og lader
• Driftstid op til 80 minutter
• Inkl. vogn og robust tilbehør i rustfrit stål. 

Store hjul.

Batteridrevet vandstøvsuger WBV370NX
• Inkl. 1 stk NX300 lithium-ion batteri og lader
• Driftstid op til 40 minutter
• Tankindhold: 10 L
• Inkl. robust tilbehør i rustfrit stål

Batteridrevet rygsækstøvsuger RSB150NX
• Inkl. 1 stk NX300 lithium-ion batteri og lader
• Driftstid op til 80 minutter
• Inkl. tilbehør i aluminium
• Inkl. teleskoprør

Batteridrevet rygsækstøvsuger RSB150HNX (Hepa 13)

• Inkl. 1 stk NX300 lithium-ion batteri og lader
• Driftstid op til 80 minutter
• Inkl. tilbehør i aluminium
• Inkl. teleskoprør

Henry / Numatic Quick batteridrevet støvsuger
• Støvfri og hygiejnisk tømning
• Pose med kapacitet på 1 liter
• Inkl. batteri og lader
• Driftstid op til 60 / 120 minutter
• Ekstra Henry Quick er ikke inkluderet i prisen!

Varenr. 915027
Numatic Quick inkl. 2 batterier
Kampagnepris 2.570,00 KR

Varenr. 915026
Henry Quick inkl. 1 batteri
Kampagnepris 2.050,00 KR

In

klusiv Henry

Quick

Du får en gratis Henry Quick støvsuger
(grå), når du køber et produkt med
dette stempel.
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Quick
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Quick
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klusiv H
enry

Quick

In

klusiv H
enry

Quick

In

klusiv H
enry

Quick

In

klusiv H
enry

Quick
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In
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enry

Quick

Du kan finde 
yderligere 
oplysninger på 
www.numatic.dk
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Af Erling Madsen

Det er startet som alternativ be-
handling med krystaller – og nu 
udviklet til et produkt, der fjerner 
fedt i emfang og rør, fedt i kloak-

ker og skaber bedre indeklima i eksem-
pelvis idræts- og fabrikshaller.

Michael Goldbech fra firmaet Biogram 
kalder løsningen, der findes i et stålrør, 
for tryllestaven:

- Det lyder for godt til at være sandt! er 
en replik, vi typisk hører når vi fortæller 
om løsningen. Derfor er det også glæde-
ligt, at vi nu har fuld dokumentation for 
effekten i luft, fedtbrønde og køkkener 
men firmaet er også i fuld gang med at 
skaffe referencer og dokumentation, der 
dokumenterer effekten på køl/frys og 
vand, hvor der også har vist sig positive 
effekter. 

 
Flere problemer løst i Idrættens Hus
Michael Goldbech var på Green Sport 
Facilitys ERFA-møde i Idrættens Hus 18. 
april, og det er der en grund til:

Teknisk chef Klaus Seidler fra Idrættens 
Hus fik nemlig installeret fire katalysato-
rer i august 2021, fordi der i den nyeste 
bygning med åbne etager og 6,5 meter 
mellem gulv og loft, var en temperatur-
forskel på op mod to grader, statisk elek-
tricitet og en dårlig lugt, hvilket generede 
medarbejderne.

- Efter monteringen gik der cirka en 
uge, så var temperaturen ens ved gulv og 
loft, samtidig med at al statisk elektrici-
tet og dårlig lugt forsvandt, siger Klaus 
Seidler.

Han fortæller at løsningen desuden 
bruges i konferencesalen og to idrætshal-
ler med ti meter til loftet:

- Der er den samme temperatur ved 
gulv og loft i idrætshallerne, siger han.

Udover bedre indeklima/komfort, så 
er der også en økonomisk besparelse, 
da temperaturen i varmevekslerne kan 
sænkes. Men da Idrættens Hus fungerer 

samlet, er det ikke muligt at måle bespa-
relsen præcist.

 
Billigere køkkenløsning
Nobis Hotel i København har nogle ti 
meter lange emfang i køkkenet, og her 
sad før 36 UVC-rør til at nedbryde fedt. De 
skal mindst skiftes hvert andet år og det 
er en udgift på knapt 60.000 kroner.

NeoCat blev monteret i emfang og 
i bunden af friturestationerne, og re-
sultatet var mindre oliesvineri, mindre 
olieforbrug, rene rør og emfang, sparet 
rengøring og lavere energiforbrug. For 
idrætsfaciliteter er det relevant i haller, 
mødelokaler og køkkener uanset stør-
relse.

Michael Goldbech oplyser, at et typisk 
anlæg til en sportshal de fire anlæg i 
Idrættens Hus har koster 106.000 kroner, 
som er en engangsudgift eller det kan 
leases for ca. 2.100 kroner om måneden. 
Priserne er dog individuelle. Der er også 
en mulighed for at lease et mindre anlæg 
fra 2.000 kroner om måneden.

Der arbejdes også med at udvide løs-
ningerne, bl.a. til svømmehaller. n

Fra alternativ behandling 
til tryllestav

Biogram klar med løsning, der med knuste krystaller giver ens temperatur ved gulv og loft 
i idrætshaller, giver bedre indeklima samt fjerner fedt i køkkener og kloakker

Stålrøret med de pulveriserede krystaller 
er her monteret i et ventilationsanlæg 

mellem luftindstrømningen og 
varmeveksleren. Det fjerner den statiske 

elektricitet, så temperaturen i 
varmeveksleren kan sænkes 

– og dermed spares energi og kroner. 
Og vigtigst: indeklimaet forbedres.

Sådan virker NeoCat
Hemmeligheden bag løsningen er 
den specielle formel, som bruges til at 
sammensætte de pulveriserede kry-
staller, som ligger i et stålrør.

Neo betyder ny og Cat betyder kata-
lysator. Den fjerner statisk elektricitet, 
hvilket ændrer fedtets indre bindinger, 
så fedtet nedbrydes til vand og CO2 og 
det mindsker markant mængden af 
fedt i emfang og i udluftningskanaler 
op til 15 meter i hver retning.

Løsningen erstatter de relativ dyre 
UVC-rør og virker længere ud i kana-

lerne, brandrisikoen nedsættes, der 
spares rengøringstid, vedligeholdelsen 
er minimal og der bruges ikke strøm 
eller anden energi. Derfor er det ifølge 
Biogram en miljørigtig løsning.

Modellen, der bruges i Idrættens 
Hus, fjerner statisk elektricitet og sam-
tidig nedbrydes partikler i støv, sporer, 
vira og mikroorganismer, så de falder 
til jorden. Det gør bl.a. at lugtgener 
reduceres og temperaturen udlignes 
mellem gulv og loft, hvor varmen el-
lers ville stige til vejrs.

I N D E K L I M A
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KØBENHAVN: NYE IDRÆTSFACILITETER PÅ VEJ
1,3 milliarder kroner havde Køben-
havns Kommunen tilovers på budgettet 
for 2023 – og de penge bruges nu på 
velfærd og byudvikling.

Det betyder bl.a. en kunstgræsbane 
ved Vigerslev Parken, ny idrætsfacilitet 
ved Hafnia-Hallen, en skoleidrætshal 
på Amager og en fælles skøjtehal med 
Tårnby Kommune.

De anlægges desuden endnu en ba-
dezone i Københavns Havn; denne gang 
ved Ofelia Plads ved Skuespilhuset, og 
så kigges der på muligheden for at an-
lægge 9-12 små, flydende øer i havnen.

Og så bliver der også penge til at 
kommunen kan være vært for Skole-OL 
i 2025-28. n

KØBENHAVN: HALINSPEKTØRER DÆMPER UROEN
Halinspektører er løsningen: Køben-
havns Kommune har store proble-
mer med hærværk på ubemandede 
idrætsanlæg. Berlingske fortæller, at 
der i perioden 2020-23 er registreret 
42 hærværkssager. Bl.a. kostede en 
brand i Idrætshuset 8,3 millioner 
kroner. En brand i et kulturhus koster 
formentlig 7,3 millioner kroner, en 
ødelagt kunstgræsbane 272.000 kro-
ner og en oversvømmelse i Emdrup-
hallen 630.00 kroner.

Siden 2023 har kommunen sat flere 

aftenvagter ind, som er mobile med-
arbejdere, der efter behov holder øje 
med anlæggene.

I 2019 sparede politikerne faste 
halinspektører væk flere steder, men 
har siden 2020 genindført dem for at 
forhindre ballade i Bellahøjhallerne, 
Sundby Idrætspark, Ryparken Idræts-
anlæg, Vanløsehallerne, Ørestad Stre-
ethal, Hal C og Sundbyøsterhallerne 
samt alle svømmehaller. Nu overvejes 
en halinspektør i Emdruphallen. n

Roskilde: Kommune fik dårlig rådgivning
7,8 millioner kroner skal Roskilde 
Kommune betale til Skou Gruppen 
efter byggeriet af Roskilde Badet efter 
Voldgiftsnævnets afgørelse.

Det fortæller nyhedsmediet Buil-
ding-Supply.dk, som også oplyser, at 
en syns- og skønsrapport fra 2020 gav 
Skou Gruppen medhold i ni af ti klage-
punkter.

Byggeriet stod på 2017-2021 og 
Skou Gruppen, som havde tømreren-
treprisen, blev undervejs bortvist af 
kommunen; en bortvisning som nu 
viser sig at være uberettiget.

- Vi kan konstatere, at vi havde ret i 

vores påstand om, at kommunen var 
rigtig dårligt rådgivet. Og at meget af 
det arbejde, vi blev bedt om at udføre, 
var i strid med gældende regler og god 
byggeskik, siger direktør Martin Skou 
Heidemann i en pressemeddelelse fra 
Skou Gruppen.

Totalrådgiver var Creo Arkitekter og 
bygherrerådgiver Cowi.

En rapport, som kommunen bestilte 
hos BUILD på Aalborg Universitet, har 
tidligere bl.a. slået fast, at kommunen 
manglede kompetence og aftalen med 
bygherrerådgiveren var yderst man-
gelfuld. n

Roskilde Badet 
- forfulgt at pro-
blemer, som bl.a. 
skyldes manglen-
de kompetence 
i kommunen og 
dårlig rådgiv-
ning. (Foto: Erling 
Madsen)

LANDET RUNDT

700 m2 butik & showroom
Mileparken 30 • 2730 Herlev  

Tlf. 38114811 • info@sagatrim.dk 

www.sagatrim.dk

Sauna
Vi kan hjælpe med alt fra renoveringer til  
komplette nye projekter, Fokus på funktion, 
økonomi og design. Saunaovne på el og 
gas gør, at vi kan hjælpe med alt fra den lille 
klassiske sauna til store event-gussaunaer 
med opmurerede saunaovne.

Dampbad
I færdige sektioner med fliser eller i plast 
giver mulighed for at tilpasse dampbadet til 
alle placeringer. Med teknik fra de førende  
producenter, kan vi løse enhver opgave.

Sauna Damp Fitness

Alt i fitnessudstyr og tilbehør  
til private og professionelle 
Eks. Plamax Zone funktionel trænings-
station. Sammensæt din Zone som du vil. 
Mange kombinationer med mulighed for 
både holdtræning, personlig træning og  
fri træning. 

Pris fra. 18.370,- ekskl. moms.

L A N D E T  R U N D T



Vi har tjekket din pension for dig
På Mit PFA har vi gjort dine personlige anbefalinger klar til dig. De er 

markeret med rød, gul og grøn, så de er lette at prioritere og handle på.

Find dine anbefalinger på mitpfa.dk
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HADERSLEV: 
ROLAND CHRISTIANSEN 
NY CENTERLEDER
Haderslev Idrætscenter fik 1. juni ny 
chef: Roland Christiansen er ansat som 
centerleder blandt 35 ansøgere, fortæl-
ler Haderslev Kommune i en presse-
meddelelse.

Han kommer fra jobbet som udvik-
lingskonsulent hos FOF Aarhus og har 
tidligere i 14 år været direktør i DGI 
Huset i Vejle.

- Vi får med Roland en dygtig cen-
terleder, der har masser af relevant 
erfaring, og som formår at tænke nyt. 
Hans opgave bliver at bygge videre på 
et solidt idrætscenter, der kører godt, 
og samtidig forløse det udviklingspo-
tentiale, som Haderslev Idrætscenter 
har, og jeg glæder mig meget til sam-
arbejdet, siger Christian Haugk, der er 
chef for Kultur og Fritid.  n

DANMARK: 
DIS VOKSER
Danske Idrætsråd & 
Samvirker, DIS, er 
vokset med ti lokale 
idrætsråd til i alt 37; 
og dermed er cirka 
halvdelen af landets 
idrætsråd med, for-
tæller mediet Idræts-
monitor efter DIS’ 
generalforsamling.

I alt repræsenterer 
DIS 3.028 idrætsfor-
eninger med 815.000 
medlemmer.               n

Roland Christiansen – valgt blandt 35 ansøgere til ny 
centerchef i Haderslev idrætscenter. 
(Arkivfoto: Erling Madsen). 

LANDET 

RUNDT

Mange års erfaring
- er Deres garanti for håndværks-
mæssigt, korrekt udført arbejde.

Vi er problemløsere
Har De et gulvproblem?
Spørg os - vi løser alle opgaver.

Vi kommer overalt
Vi er altid parate! Intet er for stort
- intet er for småt!

Reperation
- defekte parketstave, bøsninger
og beslag m.m udskiftes eller 
repareres.

Tlf.: 75 15 79 00
sportslakering@ytzen.dk

www.ytzengulvservice.dk

SPORTSGULVE  •  AFSLIBNING OG LAKERING  •  OPSTREGNING AF BANER

Vi tager slæbet
      for sporten..!

5ÅR

LAK
GARAN

TI

L A N D E T  R U N D T

3.028
815.000
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Bekendtgørelsen
klar sidst på året

Miljøministeriet vurdere i øjeblikket oplægget fra Miljøstyrelsen

Af Erling Madsen

En ny udgave af Svømmebadsbe-
kendtgørelsen er på vej. Miljøstyrel-
sens oplæg ligger nu hos Miljømi-
nisteriet, som vurderer, hvilke af de 

foreslåede ændringer, der skal med i en ny 
udgave:

»Der forventes tidligst at være et udkast 
klar til høring i slutningen af 2024«, oplyser 
ministeriet til magasinet IDRÆT · KULTUR 
· FRITID.

 
Skal passe med virkeligheden
I magasin nummer 286 fra februar skrev 
vi om de anbefalinger, Miljøstyrelsen har 
givet for at få reglerne fra 2016 til at passe 
med virkeligheden i dag.

Eksempelvis er vildmarkskar og biolo-
gisk rensede svømmesøer (som i dag tilla-
des på dispensation) kommet til.

Reglerne for returskyllevand og spæde-
vand samt overvågning af vandkvalitet er 
andre områder, hvor teknologien og erfa-
ringerne har udviklet sig.

Der ligger et grundigt analysearbejde 
bag ændringerne, som bl.a. baseres på 
erfaringer og test i Stevnsbadet, Farum 
Svømmehal og Lyngby Svømmehal.

 
Læs artiklen om Miljøstyrelsens oplæg til 
ændringer på IKF’s hjemmeside:
https://ikf-branche.dk/wp-content/
uploads/2024/04/IFK_01_februar_2024_
web.pdf n

Vildmarksbade er kommet til – her viser Edvard Køhrsen Slotssøbadets i Kolding med Kol-
dinghus i baggrunden – og står det til Miljøstyrelsen, så skal de med i 

Svømmebadsbekendtgørelsen. (Arkivfoto: Erling Madsen).

K V A L I T E T S N E T
D E R  F A N G E R
Din net leverandør til: 
Fodbold, Håndbold, 
Badminton, Tennis, 

Volleyball, basketball 
afskærmningsnet samt 

mange andre net og 
specielle løsninger

Toosholmvej 9
7700 Thisted

Tlf 97 93 84 50
norvo@norvosportsnet.dk

www.maalnet.dk

S V Ø M M E B A D S B E K E N D T G Ø R E L S E N

https://ikf-branche.dk/wp-content/uploads/2024/04/IFK_01_februar_2024_web.pdf
https://ikf-branche.dk/wp-content/uploads/2024/04/IFK_01_februar_2024_web.pdf
https://ikf-branche.dk/wp-content/uploads/2024/04/IFK_01_februar_2024_web.pdf
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DANMARK: 
DE BEDSTE FRILUFTSKOMMUNER
»Alt i alt er der to kommuner, som scorer maksi-
mumpoint både for forudsætninger for friluftsliv 
og for aktiv indsats for friluftsliv – og dermed deler 
prisen som Danmarks Bedste Friluftskommune: 
Ringkøbing-Skjern og Tønder Kommuner. På en 
delt tredjeplads med 35 ud af 36 mulige point ligger 
Frederikshavn og Varde Kommuner.«

Det viser en analyse fra Friluftsrådet »Danmarks 
bedste friluftskommuner«, og den rangerer kom-
munerne »på baggrund af objektive og offentligt 
tilgængelige data.« 12 faktorer, bl.a. antallet af 
friluftsfaciliteter, kystlinje, naturarealer og ruter til 
vandring, cykling og ridning, indgået.

Friluftsrådet konstaterer, at siden første rapport 
i 2021, er der sket en vækst i antallet af faciliteter 
m.v.          n

Dyk ned i analysen:
https://friluftsraadet.dk/nyheder/ringkoe-
bing-skjern-toender-er-danmarks-bedste-friluftskom-
muner  

RUDERSDAL: 
JAKOB LUDVIGSEN 
NY KULTURCHEF
Kommunernes Landsforening mister specialkon-
sulenten for fritids-, idræt- og outdoor, Jakob Lud-
vigsen, efter tre år på posten. Han er netop startet 
som kulturchef i Rudersdal Kommune, hvor han 
efterfølger Birgit Hoé Knudsen.

»Sammen skal vi udvikle et allerede stærkt kul-
tur- og fritidsliv med stærke kulturinstitutioner, et 
sprudlende foreningsliv og uovertrufne naturrig-
domme. De politiske ambitioner er store, og jeg 
går ydmygt til opgaven,« skriver Jakob Ludvigsen 
ifølge Idrætsmonitor på LinkedIn.                                  n

LANDET RUNDT

Jakob Ludvigsen – fra KL til Rudersdal Kommune. 
(Arkivfoto: Erling Madsen).

L A N D E T  R U N D T

https://friluftsraadet.dk/nyheder/ringkoebing-skjern-toender-er-danmarks-bedste-friluftskommuner
https://friluftsraadet.dk/nyheder/ringkoebing-skjern-toender-er-danmarks-bedste-friluftskommuner
https://friluftsraadet.dk/nyheder/ringkoebing-skjern-toender-er-danmarks-bedste-friluftskommuner
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Af Erling Madsen

1. juli træder en ny EU-lov i kraft, der 
indebærer en pligt for arbejdsgivere 
til at indføre et system, der gør det 
muligt at måle den enkelte medar-

bejders arbejdstid.
Loven gælder for alle virksomheder, der 

opererer inden for EU. Således også for 
idrætsanlæg; kommunale såvel som selv-
ejende.

Du skal som arbejdsgiver indføre »et 
objektivt, pålideligt og tilgængeligt arbejds-
tidsregistreringssystem«, der dokumenterer 
den enkelte medarbejders daglige arbejds-
tid, bl.a. så reglerne for hviletid og maksi-
mal ugentlig arbejdstid overholdes.

Det gælder både funktionærer og time-
lønnede. Derudover er det også et krav, 
at medarbejdere skal kunne se sine egne 
oplysninger i registreringssystemet og ar-
bejdsgiveren har pligt til at opbevare alle 
registreringsoplysninger i fem år fra fratræ-
delsestidspunktet.

 Ledere kan undtages
- Der er få undtagelser til kravet om ar-
bejdstidsregistrering, men såkaldte »selvtil-
rettelæggere« og ledere kan undtages, men 
skal i givet fald have et tillæg til ansættel-
seskontrakt herom, oplyser HI’s juridiske 
konsulent Joy Amandus Andersen.

Hun føjer til, at det kan være en konkret 

vurdering som afgør, om en medarbejder 
er »selvtilrettelægger. Og HI hjælper gerne, 
hvis du er i tvivl.

Som udgangspunkt vil en direktion være 
undtaget, men højtstående ledere vil også 
kunne være omfattet.

 
Ikke krav om elektronisk registrering
- Det er ikke et lovkrav, men det er en al-
mindelig anbefaling, at virksomhederne 
udarbejder en personalepolitik eller et sæt 
retningslinjer for, hvordan registrering af 
arbejdstiden sker på den enkelte virksom-

hed, og hvilke forpligtelser medarbejderne 
har i den forbindelse, lyder rådet fra Joy 
Amandus Andersen.

Hun fortæller også, at der ikke er krav til 
at registreringen skal foregå elektronisk – 
det vil nok være praktisk i mange sammen-
hænge, men den kan også foretages med 
blyant og papir.

Fagforeningen HI og brancheforeningen 
IKF holdt 17. maj et webinar, hvor den nye 
lovgivning blev gennemgået med anbefa-
linger til, hvordan registreringen i hverda-
gen gribes an. n

Fra 1. juli skal arbejdstiden 
registreres

Gælder både for funktionærer og timelønnede – ikke noget krav det sker elektronisk

- Det er ikke et lovkrav, men det er en 
almindelig anbefaling, at virksomheder-
ne udarbejder en personalepolitik eller et 
sæt retningslinjer for, hvordan registre-
ring af arbejdstiden sker på den enkelte 
virksomhed, og hvilke forpligtelser med-
arbejderne har i den forbindelse, lyder 
rådet fra Joy Amandus Andersen.

Hvilken arbejdstid skal registreres?
Joy Amandus Andersen giver disse 
eksempler på, hvordan registrering 
foretages:
•  Der er alene krav om at registrere 

arbejdstid der afviger fra den aftalte 
arbejdstid.

•  Hvis en medarbejder fx er ansat til 
at arbejde kl. 9-16 (7 timer), men 
arbejder 9 -16.30 en dag, er det som 
udgangspunkt en afvigelse på 30 
minutter, og der skal registreres 7½ 
times arbejde.

•  Det er derudover kun den samlede 
arbejdstid der skal registreres, og 
ikke hvornår den er placeret. Det 

er således ikke et krav at registrere 
komme- og gåtider og pauser m.v. 
Hvis fx en medarbejder er ansat til at 
arbejde kl. 9-16 (7 timer) og arbejder 
kl. 9-15 og dernæst senere på dagen 
arbejder igen kl. 18-20, skal der alene 
registreres 8 timer denne dag.

•  Det er både afvigelser i form af mere 
eller mindre arbejdstid, der skal 
registreres. Hvis medarbejderen fx 
den pågældende dag kun arbejder 
kl. 9-15, skal arbejdstiden på 6 timer 
registreres. Kun hvis arbejdstiden 
matcher den aftalte arbejdstid, skal 
der ikke registreres.

A R B E J D S T I D
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Tekst & foto Erling Madsen

Brancheforeningen IKF og special-
forbundet Dansk Håndbold vil nu 
indlede et samarbejde for at mini-
mere generne fra harpiks i hallerne.

Det er resultatet af Green Sport Facilitys 
ERFA-møde i Idrættens Hus 18. april, hvor 
Dansk Håndbold var inviteret til at komme 
med et indlæg om harpiks.

- Behovet for harpiks vokser og vokser. 
Vi vil rigtig gerne gå i dialog og lytte til hin-
anden, sagde kommunikationschef Ann 
Lykke Davidsen, som også er ansvarlig for 
bæredygtighed, og hun sagde også, at der 
er et klart dilemma i brugen af harpiks og 
bæredygtighed.

Og ERFA-mødets leder Michael Simon-
sen, tog hurtigt imod invitationen:

- Vi vil gerne være med til at samarbejde 
om regler for harpiks, sagde han og bebu-
dede at IKF vil indkalde til et møde.

Dansk Håndbold har en målsætning om 
at være »idrættens mest ansvarlige fælles-
skab« og har især fokus på FN’s Verdensmål 
nummer 17, partnerskaber for handling. Og 
hér passer det fint at samarbejde med IKF.

 
Opdaterer kampagne
Sarah Wanting Grønborg, der er projektle-
der for bæredygtighed og kommunikation 
i Dansk Håndbold, fortalte, at forbundet 
tidligere har lavet en kampagne om harpiks 
i samarbejde med Odense Kommune:

- Kampagnen bestod af nogle forskellige 

plakater, der havde til formål at sætte fokus 
på harpikskulturen ude i hallerne. Vi vil rig-
tig gerne arbejde videre med kampagnen i 
samarbejde med jer, så vi sammen kan lave 
noget opdateret kampagnemateriale, som 
kan bruges på tværs af hallerne.

Ann Lykke Davidsen peger også på, at 
Dansk Håndbold kan tage emnet op på 
træneruddannelserne, hvor der kan sæt-
tes fokus på, hvad det er for en kultur, der 
ønskes:

- Vi er i gang med at opdrage på andre 
parametre. Så hvorfor skulle det ikke lykkes 
her? sagde hun.

Men hun slog også fast, at harpiks ikke kan 
undværes i tophåndbold:

- Jeg er nødt til at sige: Hvis vi vil vinde me-
daljer, så er vi nødt til at spille med harpiks.

IKF og Dansk Håndbold i samarbejde 
om bedre harpikskultur

Vil bl.a. sætte en kampagne i gang, så harpiks ikke spredes over hele idrætsanlægget

Sarah Wanting Grønborg og Ann Lykke Davidsen fra Dansk Håndbold på ERFA-mødet, hvor de gav tilsagn om en dialog med IKF om 
god harpikskultur.

H A R P I KS
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Kommet for at blive
Det er derfor næppe sandsynligt, at harpiks 
forsvinder:

- Det ligger så dybt indgroet i vores spil: 
At gribe og skrue gør harpiks muligt. Rig-
tig mange arbejder for ikke at spille med 
harpiks, men spørger man: »Vil du spille en 
kamp uden brug af harpiks, så er svaret: 
nej, det kommer aldrig til at ske!«, sagde 
Ann Lykke Davidsen.

Samtidig er der et ønske om at tillade 
harpiks i endnu yngre aldersgrupper, og 
står det til Dansk Håndbold, så blive det 
med mindre bolde, men det er der interna-
tionalt ikke gehør for.

Ann Lykke Davidsen pegede på, at én af 
de ting, der måske kan gøres noget ved, er 
spillere, som fejrer sejren ved at klappe på 
væggene i omklædningsrummet.

Da topholdene også må bruge harpiks 
på skoene, så sørger hænder og fødder for 
at bringe harpiks rundt på gulve, dørhånd-
tag og i omklædningsrummet.

Der er også en herreligaklub, som efter 
kampen ruller barer ind på banen og så 
inviterer spillere og fans til at mødes. Det 
betyder at flere tusinde fødder bagefter 
bringer harpiks rundt i idrætsanlægget på 
vej ud.

Så der er flere steder, kulturændringer vil 
kunne hjælpe.

 
Besværligt, dyrt og farligt
For mange haller er der også et tidsaspekt: 
Der kan ofte være kort tid efter en hånd-
boldkamp til eksempelvis badmintonspille-
ren rykker ind. Og fjernes der ikke harpiks, 
så er det ikke populært hos fjerboldene …

Derudover er det en rengøring, som 
koster mange timer og penge, ligesom der 
er et sikkerhedsaspekt:

Formanden for Billund IF Håndbold, 
Erling Jensen, sagde således i 2021 til Jyd-
skeVestkysten at kombinationen af harpiks 
og manglende rengøring er skidt: Klubben 
havde været ude for to alvorlige skader på 
spillere, der sad fast i gammelt harpiks.

- En seniordame har fået en korsbånds-
skade, og det tager et år, før det er godt 
igen, og i går aftes var det holdets eneste 
målmand, der fik en skade, sagde Erling 
Jensen.

 
Forsøg på vej i årevis
Internationalt har der været forsøg siden 
2015 med harpiksfrie bolde.

Den japanske boldproducent Molten 
udviklede en selvklæbende bold. Den blev 
eksempelvis brugt ved kvindernes U18-VM 
i 2022, hvor U18-træneren Flemming Dam 

Larsen til TV2 Sport sagde:
- Det er egentlig ikke et tema for de andre 

hold, når vi taler med dem. Jeg synes også, 
at IHF har grebet det fint an og har sørget 
for, at boldene ikke er pumpet for hårdt. 
Jeg ser måske næsten færre tekniske fejl, 
end hvis det var en harpiksbold.

Og kvindelandsholdets træner Jesper 
Jensen sagde i samme anledning i en kom-
mentar til TV2 Sport:

- Harpiks er efter min mening en del af 
udviklingen, og det sjove ved håndbold er, 
at man kan udvikle sig. Så for interessen 
tror jeg, at vi vil se et tilbageslag på 10-15 år 
i forhold til, hvordan man spiller håndbold, 
og det tror jeg ikke, man kan være interes-
seret i.

Hassan Moustafa, der er præsident for 
det internationale håndboldforbund IHF, 
sagde i 2017 til TV2 Sport:

- Hvis du ser efter en kamp, kan du se, at 
der er harpiks overalt. Det er også usundt, 
da det er et kemikalie. Det vil være farligt, 
hvis du putter din hånd i øjet. Vi kan heller 
ikke lide, at der er afbrydelser i kampene.

Harpiks til de lækre tricks
Også danske Select, der er verdens største 
producent af håndbolde, har tidligere lavet 
en klæbrig bold til brug i de rækker, der 
ikke må bruge harpiks. Klæbrige bolde skal 
sikre det gode greb samtidig med at gulvet 
skånes.

Select siger det klart på sin hjemmeside: 
»I de afgørende momenter af håndbold-
kampen kan harpiks spille en kæmpe rolle 
for succes eller fiasko. Teknik, spilforståelse 
og fysik er op til dig, men med harpiks får 
du hjælp til at sikre grebet om bolden, gøre 
dine kast mere præcise og lave lækre tricks 
som skruebolde og driblinger.«

 
Regler for harpiks
Harpiks må bruges fra U15, når den er 
vandbaseret. Oliebaseret harpiks må bru-
ges i ungdoms- og herre- og damedivisio-
nerne.

I Herre- og dameligaen, 1. division og 
U19-ligaen må spilleren også godt komme 
harpiks på skoene. Gøres der i andre ræk-
ker, så koster det to minutters udvisning. 
Gentagende overtrædelser giver diskvalifi-
kation af spilleren.

I 2021 vedtog IHF, at det er muligt at spil-
le med en bold uden harpiks. Men Dansk 
Håndbold besluttede, at harpiksfrie bolde 
ikke må bruges i Danmark.

 
 
I sidste nummer af magasinet skrev vi 

om IKF’s rengøringsrundtur til otte steder 
i landet. Og et gennemgående tema var 
generne fra harpiks. Læs magasinet hér:
https://ikf-branche.dk/wp-content/
uploads/2024/04/HI_02_april_2024-web.
pdf n

Harpiks – er formentlig kommet for at blive. Nu vil brancheforeningen IKF og 
Dansk Håndbold i fællesskab prøve at skabe en bedre harpikskultur.

H A R P I KS
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Tekst & foto Erling Madsen

Harpiks er et stort problem for 
rengøringen: - Det er 35 år siden 
jeg startede – og lige siden har 
man været optaget af harpiks, 

siger Carsten Vestergaard, indehaver af 
Vestergaard Nustrup ApS, der leverer ren-
gøringsløsninger; både i form af midler og 
maskiner.

Han glæder sig over, udviklingen er gået 
fra stærke opløsningsmidler til mere miljø- 
og menneskevenlige løsninger. Bl.a. tilby-
der firmaet nogle sæbebaserede:

- Men det skal helst hurtigt på efter kam-
pen, er hans erfaring.

Carsten Vestergaard tror, at den bedste 
måde for at forhindre spredningen af har-
piks uden for banen, er nogle stationer, 
firmaet har: de køres ind ved udgangen og 
så kan spillerne rense hænderne inden de 
går i omklædningsrummet.

Men han erkender også, at disse harpiks-
stationer aldrig har været et salgsmæssigt 
hit, så han håber at en ny kampagne fra 
brancheforeningen IKF og Dansk Håndbold 
kan ændre de dårlige vaner.

 
Dialog er vigtig
Når det kommer til gulv, så er hans erfaring:

- Det letteste, at have med at gøre, er 
trægulve. Men problemet er, at kommer 
man for meget vand på, så ødelægger man 
trægulvet.

Carsten Vestergaard bemærker, at når 
harpiksen er fjernet, så er overfladen ren og 
affedtet, så det giver meget god mening at 
efterbehandle gulvet:

-  Men du skal vide, hvad du gør – ellers 
kommer badmintonspillerne bagefter og 
klager over, at gulvet er glat!

Essensen er derfor, at du ikke skal gøre 
som I altid har gjort, men tage en snak med 
leverandøren af gulv og rengøringsmidler 
for at finde den rigtige løsning til det aktu-
elle gulv.

 
Vanerne skal ændres
Det er vanerne, der skal gøres noget ved, 
mener salgschef Alex Andersen fra Prime 
Products ApS, som leverer midler til ren-
gøring:

- Største udfordring er typisk at folk 
enten har arvet en løsning eller har prøvet 
mange gennem tiden og derfor kan være 
svære at ændre. Også fordi bedre/mere 
miljørigtige løsninger koster lidt mere og 
det jo i sidste ende mange gange er pen-
gene der bestemmer. Og ikke den samlede 
løsning over tid, hvor fx slid på gulv ved for 
skrappe midler tages med, arbejdsmiljø for 
personalet og miljøpåvirkning m.m.

Alex Andersen anbefaler spraydåser til 
håndtag og dørstolper og peger på, at der 
er kommet mange løsninger, som er nem-
mere, mere miljøvenlig og skånsomme for 
medarbejderne.

Hans erfaring er, at det især kan være 

svært at fjerne harpiks fra målstolper og 
at mange produkter kan være hårde ved 
gulvene:

- Vi har et forholdsvis nyt produkt, som 
er uden faremærker. Tilbagemeldingerne 
er, at det fungerer mindst lige så godt som 
tidligere produkter – og så er det bedre for 
miljøet og der er ingen ætsningsmærker på 
gulvene, siger han.

 
Uvidenhed kan ødelægge gulvet
Én af dem, der ser, når skaden er sket, er 
Lars Almskou, indehaver af AG Sportsser-
vice ApS, som lakerer og vedligeholder 
gulve. Især trægulve:

- Grunden til at det kan gå galt er, at 
harpiksfjerneren, der har en meget høj 
pH-værdi, ligger for længe på gulvet, hvilket 
gør at lakken blødgøres og nemt kan gå i 
stykker, så vaskevand kan trænge ned og 
lakken derefter skaller af eller at vandet 
trænger ned i træet - typisk i endestød og 
bræddesamlinger. Så det er rigtigt at det er 
en balancegang, hver gang man vasker.

Andre steder får man ikke al harpiks af, 
så overfladen på den måde kan ødelægges, 
ligesom gulvet ser beskidt ud.

Lars Almskou siger, at gør man det ikke 
rigtigt, så skal gulvet slibes af eller der skal 
lægges et nyt gulv. 

Magasinet har stillet fem spørgsmål til 
fire leverandører af rengøringsmidler og 
tre leverandører af gulve. Kun i alt tre har 
ønsket at medvirke. n

Leverandørernes bud på løsninger
Den forkromede løsning findes ikke – men omtanke og sund fornuft er vigtige 

for at minimere problemerne med harpiks

- Det letteste, at have med 
at gøre, er trægulve. Men 
problemet er, at kommer 
man for meget vand på, så 
ødelægger man trægulvet, 
siger Carsten Vestergaard 
fra Vestergaard Nustrup. 
På billedet demonstrerer 
han gulvvaskemaskine på 
Idrættens Branchedage i 
Vejen Idrætscenter.

H A R P I KS
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- Jeg tror det bedste man kan gøre, er at 
lade U15 spille med bold uden harpiks. 
Så vænner de sig til den – og så skal man 
stille og roligt rykke kravet om harpiksfri 
bold op i rækkerne. Ting tager tid, foreslår 
halinspektør Kaare Rosenkrans Jakobsen. 

Tekst og foto Erling Madsen

Halinspektør Kaare Rosenkrans 
Jakobsen fra Frederikssund Kom-
mune deltog i ERFA-mødet, og han 
synes det er en skidt idé, at Dansk 

Håndbold vil rykke brugen af harpiks længe-
re ned i ungdomsrækkerne:

- Jeg tror det bedste man kan gøre, er at 
lade U15 spille med bold uden harpiks. Så 
vænner de sig til den – og så skal man stille 
og roligt rykke kravet om harpiksfri bold op i 
rækkerne. Ting tager tid.

 
Vaskerobot giver flere fordele
Frederikssund Kommune har for et års tid 
siden købt en vaskerobot og den har skabt 
en række fordele.

I den hal, hvor der bruges mest harpiks, lig-
ger et Pur-gulv, som før blev vasket af to med-
arbejdere to-tre gange om ugen. Nu vaskes 

det fem-seks gange om ugen af robotten og 
ifølge Kaare Rosenkrans Jakobsen skal man 
op på næste daglig rengøring før robotten er 
bedre end håndkraft.

Men så er der også en række fordele:
- Harpiksen når ikke at sætte sig fast. Vi 

sparer fem timers arbejde om ugen og får et 
pænere resultat. Robotten genbruger vandet, 
så vi bruger mindre vand selv om vi er gået 
fra to-tre til fem-seks vask. Og vi bruger sam-
me mængde sæbe, siger Kaare Rosenkrans 
Jakobsen.

Der spilles også tennis i samme hal og før 
gav harpiks på gulvet klager fra tennisspiller-
ne, men det er stoppet efter robotten kom til.

Frederikssund Kommune har en hal mere, 
hvor robotten fjerner harpiks og her er der et 
malet gulv, hvor resultatet er det samme.

Da robotten koster 280.000 kroner – hvor 
en traditionel gulvvasker koster 100-120.000 
kroner, så er det naturligvis en investering 

som skal holdes op mod de besparelser og 
fordele, der er. n

Lad de unge spille uden harpiks
Og flyt så aldersgrænsen opad stille og roligt, foreslår halinspektør Kaare Rosenkrans Jakobsen

H A R P I KS

T: 3168 4500 
W: northforsikringsagentur.dk

Fordele ved vores forsikringsløsning

NORTH i 

samarbejde 

med IKF

NORTH Forsikringsagentur til-
byder en total forsikringsløsning 
til sports- og idrætshaller

Fast kontaktperson - som kunde har du din 
egen betjener, som du altid kan tage direkte 
kontakt til. Vi er kun et opkald væk og her er 
ingen telefonkø

Skadebehandling - vores skadeteam yder 
en effektiv og personlig skadebehandling, så 
du altid er garanteret den bedste hjælp, hvis 
uheldet er ude

Årligt reguleringsmøde - vi kommer gerne 
forbi til en snak og gennemgang af jeres 
forsikringer

Overskuelighed - policen samles i ’Alt-i-
én-police’, hvilket giver en nem og større 
overskuelighed 
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STRUER: IDRÆTSHAL I 
BREMDAL GIVER OP

Den 27 år gamle idrætshal i 
Bremdal lader Struer Energi 
Park stå for driften resten af 
året, fortæller mediet Idræts-
monitor med Dagbladet 
Holstebro-Struer som kilde.

Bestyrelsen i Bremdal 
Aktivitets Center traf beslut-
ningen; ikke mindst efter 
halinspektøren sagde sin 
stilling op:

- Det er en stram økonomi, 
vi kigger ind i, og vi har ikke 
råd til igen at ansætte en 
inspektør på fuld tid. Det lo-
kale foreningsliv er presset, 
og hallerne – ikke bare den 
i Bremdal – har det svært. 
Det her er en måde at redde 
hallen på. At sikre den for 
fremtiden, siger formanden 
Henrik Fischer Jespersen til 
avisen.                                            n

LANDET 

RUNDT

Hillerød: Ingen private vil investere i svømmehal
To år har byrådet i Hillerød ventet på at en 
privat investor skulle melde sig til at reno-
vere/nybygge Hillerød Svømmehal, som 
er godt nedslidt. Men ingen har meldt sig.

Bassinerne i svømmehallen fra 1976 
vurderes at kunne holde fem år, mens 
vandbehandlingsanlæg, tag- og facader 
dømmes til fem-ti år, fortæller sn.dk. Hæ-
ve-sænkefunktionen er i stykker, beton 
falder ned fra loftet i kælderen og der er 
risiko for skimmelsvamp. En K3’er, vil en 
ejendomsmægler nok konstatere …

Hillerød Kommune arbejder nu på at 
afsætte en halv million kroner til næste 
år, så der kan laves et projektforslag – og 
så vi kommunen endnu en gang se efter 
finansieringsmuligheder.

At dømme efter læserbreve i Hillerød-
posten, så er svømmehallen inddraget i 
valgkampen til kommunalvalget i 2025 
idet Venstre, Konservative og SF melder 
sig med ønske om en ny svømmehal.        n

L A N D E T  R U N D T

FORCE Technology er en dansk-
ejet teknologisk rådgivnings- og 
servicevirksomhed.

Årligt lovpligtigt syn
udført af FORCE Technology er 
bl.a. syn af:

• Vandrutchebaner
• Hoppepuder nedgravet
• Hoppeborge
• Klatrevægge
• Bouldervægge
• Legepladser
• Klatreparker
• Scener og telte (opstart 2024)

FORCE Technology 
Hovedkontor
Park Allé 345

DK-2605 Brøndby
Tlf.: +45 4325 0000 

info@forcetechnology.dk 
www.forcetechnology.com  

"Det er meget billigere end ud tror, for medlemmer af IKF."

Ring til en af inspektørerne og hør nærmere;
Syd- & Sønderjylland og Fyn; Claus Jensen - tlf.: 42627986 
Midt- og Nordjylland; Martin Knudsen - tlf.: 22697651 
Sjælland; Jens Dahlslund - tlf.: 22697164
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L A N D E T  R U N D T

Branchemagasinet udkommer fem gange om året 
og giver dig et godt overblik over, hvad der rører 

sig inden for idrætsfaciliteter og idrætspolitik.

Det er gratis at modtage bladet elektronisk. 

Send dit navn, firmanavn og mail til 
hi-red@ajourpress.dk

VIL DU MODTAGE
BLADET GRATIS? IDRÆT · KULTUR · FRITID

# 287 · April 2024

Knapt hver tredje bookede time blev ikke brugt i Høje-Taastrup Kommune - så idrætsfaglig leder Peter Christensen bruger nu 
kameraovervågningen med hård hånd, når timer skal fordeles. Og skolerne får heller ikke særbehandling. 

Lektor Evald Bundgaard Iversen undrer sig over at så få kommuner gør noget. Læs midtersiderne. (Foto: Erling Madsen).

2/DIT HELBRED:
Trivselslinjen - et unikt 
tilbud fra HI

20-21/VODSKOV: 
Nytænkning holder 
stadig ti år efter

38-39/ KUNSTGRÆS:
Ny forskning og status 
i Danmark netop nu

Myndighed:
 Ladestationer til 

mobiler livsfarlige 
/26-27

Fællesskab 
giver succes 

i Vrå
/8-11

Medarbejdernes 
fire roller i 
fremtiden

/32-33

 
  

Kommuner 
må ikke drive 

wellnesscentre
/6-7

SØREN RASMUSSEN
Forum Horsens
Langemarksvej 53, 8700 Horsens
Tlf.: 20 80 13 96
Mail: kusr@horsens.dk

OMRÅDE 4
Midtjylland

JOHN SØRENSEN
tidl. Nyborg Idræts- og Fritidscenter
Tlf.: 81 74  56 12
Mail: josnyb@outlook.com

SENIORUDVALGET

Formand

BENNY PETERSEN
Herlufmagle-Hallen
Ravnstrupvej 1, 4160 Herlufmagle
Tlf.: 20 20 17 13
Mail: info@herlufmagle-hallen.dk

OMRÅDE 2
Lolland/Falster, Sydsjælland/Møn og Vestsjælland

ALLAN SJØRSLEV
Kerteminde Sport & Fritid                                                  
Enggade 19 · 5300 Kerteminde 
Tlf.: 21 77 39 67                                                     
Mail: asj@kerteminde.dk

OMRÅDE 3
Fyn, Sydjylland og Sønderjylland

CASPER SØRENSEN 
VOLDSTEDLUND
Hjørring Hallerne
Thomas Morridsvej 11, 
9800 Hjørring
Tlf.: 41 22 49 10
Mail: cvs@hjoerring.dk

OMRÅDE 5
Nordjylland

CLAUS LARSEN
Jyllingehallerne
Planetvej 35, 4040 Jyllinge
Tlf.:  21 14 35 27
Mail: claus@jyllingehallerne.dk

OMRÅDE 1
København, Nordsjælland og Bornholm

N AV N E
TIL LYKKE!

B AG  O M  H I

HUSKER DU DINE HI-FORDELE?

· Hjælp ved løn, ansættelse og kontrakt
· Kurser og uddannelse til reduceret pris
· Lederuddannelse og lederservice
· Netværk og fagligt fællesskab
· Campus og brancheudstilling
· Rabat på forsikringer hos Tryg Forsikring
· Attraktiv pensions- og forsikrings ordning 

uanset dine overenskomstforhold
· Adgang til medlemskab af Forbrugs- 

foreningen med masser af rabatter

Læs mere på www.h-i.dk!

VIDEN 
INSPIRATION 

NETVÆRK

50 år
20. september
Allan Brink Christensen, 
Glostrup Idrætsanlæg.
 
26. september
René Emil Andersen.
 
60 år
5. juli
Henning Aaskov, 
Medius Holsted.
 
17. august
John Philipsen, Frederiks-
havn Svømmehal.
 
13. september
Lars Bo Sørensen, 
Thisted Tennis- og Bad-
mintonhal/Munkehallen.

17. september
Michael Sørensen, 
Maribo Hallerne.
 

1. oktober
Torben Haahr Pedersen, 
Hodde-Tistrup Hallen.
 
22. oktober
Ove Anker Lohse,
Vester Skerninge Hallen.
 
65 år
30. juli
Aage Christensen, 
Vesthallen.
 
3. august
Jørgen Korshøj, 
Brændstrup-Hallerne.
 
10. august
Jan S. Munk, 
Hurup-Hallerne.
 
3. september
Palle Holck Masbjerg Chri-
stensen, Vindinge Hallen.
 

10. september
Inger Nørgaard Rasmus-
sen, Borgernes Hus.
 
70 år
2. oktober
Henning Eilif Knudsen, 
Sønder Felding Hallen.
 
80 år
8. august
Hans Chr. Nikolajsen, 
tidl. Midtfyns Fritidscenter.
 
26. august
Leif Andersen, 
tidl. Videncentret.
 
1. september
Hans Chr. Andersen, 
tidl. Sundevedhallerne.
 
90 år
27. september
Erik Jensen, 
tidl. Brønderslev-Hallen.

mailto:kusr%40horsens.dk?subject=
mailto:Mail: josnyb@outlook.com
mailto:info%40herlufmagle-hallen.dk?subject=
mailto:asj@kerteminde.dk
mailto:%20cvs%40hjoerring.dk%20?subject=
mailto:claus%40jyllingehallerne.dk?subject=
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UUddlleejjnniinngg  aaff    FFeerriieehhuuss  mmeedd    hhøøjjtt  ttiill  hhiimmlleenn  ii  ddeett  ssmmuukkkkee    MMaarriieellyysstt

Marielyst er uden tvivl den mest populære feriedestination på Falster. 
Marielyst er en  hyggelige badeby beliggende ved en af landets allerbedste 
strande, som strækker sig mere end 20 kilometer langs Falsters billedskønne 
kystlinje. Medlemmer af HI og medlemmer af IKF kan booke sommerhuset i 
Marielyst,  her kan i glæde jer til indbegrebet af dansk sommerhusidyl, året 
rundt.
Langs Marielysts smukke, hvide sandstrand og klitter er der gode bade-
muligheder, både for sommer- og vinterbadere. Vandet er lavt og roligt.

Stranden ved Marielyst er året rundt et skønt sted at tilbringe dagen. På diget, 
der strækker sig langs klitterne og stranden, er der gode muligheder for gå-, 
løbe- eller cykelture. Langs diget er der opsat flere bænke, så man kan sætte 
sig og nyde udsigten ud over havet.

Området omkring Marielyst byder ud over klitter og sandstrand ligeledes på 
en masse oplevelser og aktiviteter. Er man til lidt action tilbyder Surfcenter 
Falster kurser og undervisning i Windsurf, Kitesurf og Stand up Paddle. 
Marielyst Gokart & Paintball Center har et væld af sjove aktiviteter for både 
børn og voksne og hos Golf & Fun Park kan man tilbringe mange timer med 
at dyste i de mange forskellige forlystelser og baner, bl.a. Bumper balls, 
Frisbeegolf, Fodboldgolf, Minigolf, Håndboldgolf og meget andet. På torvet i 
Marielyst er der desuden et stort udvalg af is butikker, restauranter, cafeer, 
butikker og gode indkøbsmuligheder.

Feriehuset er på hele 134 m2 og har plads til 12 personer med 8 sengepladser, 
fordelt i 4 værelser samt en hems til 4 børn. Her er god plads og mange 
aktiviteter, hvad enten man er to eller flere afsted. Her er plads til alle.       
Med til opholdet hører et V.I.P. kort til svømmecenter i Nakskov, dette kort 
giver adgang for husets lejere til offentlig svømning i svømmecentret.

PPrriisseerr  oogg  bbeettiinnggeellsseerr;;
Uge 1-21 og 36-50: kr. 4.000
Uge 7-8, 22-35, Påske, uge 51-52 (højsæson): kr. 7.200
Weekend: kr. 2.175
Ekstra dage - pr. dag: kr. 450
EL-pris kostpris: Kr. 3,25 (pt.) Vand betales efter kostpris:  Kr. 65 (pt. pr. m3)

FFoorr    yyddeerrlliiggeerree    iinnffoo,,  kkaalleennddeerr,,  bbooookknniinngg    mmmm;;https://h-i.dk/feriehuset-i-
marielyst-strand/

Feriestemning året rundt..

LEVERANDØRREGISTER
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ADGANGSKONTROL 
OG TÆLLER

Dux Tæller - og 
adgangssystemer ApS
Gl. Darupvej 5 C,
4000 Roskilde
Tlf.: 40 31 11 61
Mail: info@duxtaeller.dk
www.duxas.dk

BRUSEPANELER

CMA Armatur A/S
Alstrup Allé 2
8361 Hasselager
Fax: 86 28 77 68
Tlf.: 86 28 77 66
www.cma.dk

DAMPBAD

Saga Trim ApS/Tylø
Mileparken 30, 
2730 Herlev
Fax: 38 11 48 12
Tlf.: 38 11 48 11
www.sagatrim.dk

FITNESSUDSTYR

MedicSport A/S
Industriparken 25,
2750 Ballerup
Tlf.: 3 955 199 7
Mail: info@medicsport.dk
www.medicsport.dk

Outdoorgym
Øresundshøj 2A
2920 Charlottenlund
24 40 56 80 
www.outdoorgym.dk
 

PEDAN A/S
Københavnsvej 224, 
4600 Køge
Tlf.: 56  65 64 65
www.pedan.dk

Saga Trim ApS/Tylø
Mileparken 30, 
2730 Herlev
Fax: 38 11 48 12
Tlf.: 38 11 48 11
www.sagatrim.dk

Tress A/S
Danmarksvej 34
8660 Skanderborg
Tlf.: 86 52 22 00
www.tress.dk

FORSIKRING

NORTH Forsikringsagentur
Navervej 16 A
7451 Sunds
Tlf.: 25 62 18 84
www.northforsikringsagentur.
dk

PFA PENSION
Sundkrogsgade 4, 
2100 København Ø, 
Tlf.. 39 17 50 00, 
www.pfa.dk

GREJ

BENT BRANDT
Langdyssen 7, Lisbjerg
8200 Aarhus N
Tlf.: 89 30 00 00
Mail: bb@bentbrandt.dk
www.bentbrandt.dk

GULVSERVICE

A.G. Sportsservice ApS
Ødumvej 5, Selling
8370 Hadsten
Tlf.: 86 16 36 88
ordre@ag-sportsservice.dk
www.ag-gulvservice.dk

KA Gulvservice ApS
Teglvænget 67, 
7400 Herning
Tlf.: 23 67 17 28
www.ka-gulv.dk

Ytzen Sportslakering
Helgolandsgade 28
6700 Esbjerg
Tlf.: 75 15 79 00
Mail: sportslakering@ytzen.dk
www.ytzen.dk

GØDNING

E. Marker A/S
Padborgvej 3, Bov
6330 Padborg
Tlf.: 74 67 08 08
Fax: 74 67 08 90
www.emarker.dk

IDRÆTSUDSTYR

LML Sport
Sverigesvej 12, 
8700 Horsens
Fax: 86 93 22 25
Tlf.: 86 93 39 22
www.lml-sport.dk

PØ Leg og Teknik A/S
Søndergade 5 B,
7470 Karup
Tlf.: 86 66 2223
poleg@poleg.dk
www.poleg.dk

Tress A/S
Danmarksvej 34
8660 Skanderborg
Tlf.: 86 52 22 00
www.tress.dk

Unisport Scandinavia ApS
Korshøjvej 2,
8600 Silkeborg
Tlf.: 70 20 04 55
www.unisport.com

IDRÆTSBELÆGNING

OSCON ApS
Walgerholm 7, Jonstrup
3500 Værløse
Tlf.: 20 80 84 50
www.oscon-sportsgulve.dk

Laiderz Sportsfaciliteter ApS
Fuglebækvej 2A, 1. th.
2770 Kastrup
Kontor: 32 51 07 00

Unisport Scandinavia ApS
Korshøjvej 2,
8600 Silkeborg
Tlf.: 70 20 04 55
www.unisport.com

KONFERENCEANLÆG

Kinovox
Marielundsvej 45 B,
2730 Herlev
Tlf.: 70 22 38 11
info@kinovox.com
www.kinovox.com
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KUNSTGRÆS- 
FODBOLDBANER

Laiderz Sportsfaciliteter ApS
Fuglebækvej 2A, 1. th.
2770 Kastrup
Tlf.: 32 51 07 00

Unisport Scandinavia ApS
Korshøjvej 2,
8600 Silkeborg
Tlf.: 70 20 04 55
www.unisport.com

KUNSTIGE PLANTER

Hilmars ApS
Brårupgade 16, 7800 Skive
Tlf.: 97 52 85 20
www.hilmars.dk

LED-SKÆRME

PROSHOP EUROPE A/S
Langdyssen 3
8200 Århus  N
Håndværkervej 10B
4000 Roskilde
TLF.. 70 25 25 86
ProShopEurope.com

LINJEMALING

E. Marker A/S
Padborgvej 3, Bov
6330 Padborg
Tlf.: 74 67 08 08
Fax: 74 67 08 90
www.emarker.dk

TinyMobileRobots
Sofienlystvej 9, 
8340 Malling
22 23 11 16
jpk@tinymobilerobots.com
www.tinymobilerobots.com

Tress A/S
Danmarksvej 34
8660 Skanderborg
Tlf.: 86 52 22 00
www.tress.dk

LYDANLÆG

Kinovox
Marielundsvej 45 B,
2730 Herlev
Tlf.: 70 22 38 11
info@kinovox.com
www.kinovox.com

Unico Gruppen
Søndergade 107, 
6600 Vejen
Tlf.: 75 36 57 79
Mail: post@unico-gruppen.dk
www.unico-gruppen.dk

MASKINER

Lindholm Maskiner a/s
Industrivej 10 A,
5492 Vissenbjerg
Tlf.: 72 44 11 12
info@lindholmmaskiner.dk
www.lindholmmaskiner.dk

MESSESTANDE

Compass Fairs
Brunde Vest 17,
6230 Rødekro
www.compassfairs.dk

MESSETÆPPER

Compass Fairs
Brunde Vest 17,
6230 Rødekro
www.compassfairs.dk

MOTIONSUDSTYR

Outdoorgym
Øresundshøj 2A
2920 Charlottenlund
24 40 56 80 
www.outdoorgym.dk

PEDAN A/S
Københavnsvej 224, 
4600 Køge
Tlf.: 56 65 64 65
www.pedan.dk

Saga Trim ApS/Tylø
Mileparken 30, 
2730 Herlev
Tlf.: 38 11 48 11
Fax: 38 11 48 12
www.sagatrim.dk

Tress A/S
Danmarksvej 34
8660 Skanderborg
Tlf.: 86 52 22 00
www.tress.dk

MULTI- OG SQUASHBANER

Tress A/S
Danmarksvej 34
8660 Skanderborg
Tlf.: 86 52 22 00
www.tress.dk

MØBLER

Bjerring
Tykhøjetvej 20, Hal 5 
7323 Give
Mobil: 42 70 52 06
Mail: salg@bjerring.-sales.dk

Streamline ApS
Kirke Værløsevej 16,
3500 Værløse
Tlf.: 44 48 00 95
www.streamline.dk

YOUR BRAND
Industrivej 16, 
6630 Rødding
Tlf.: 40 10 05 78
www.your-brand.dk

Zederkof A/S
Prins Christians Kvarter 28
7000 Fredericia
Tlf.: 89 12 12 00
www.zederkof.dk

RENGØRINGSMASKINER

NOWAS A/S
Falstervej 1
9670 Løgstør
Tlf.. 98 67 78 78
www.nowas.dk

Vestergaard Nustrup ApS
Skolevej 9, Nustrup
6500 Vojens
Tel. 74 87 12 60
salg@vestergaardnu.dk 
www.vestergaardnu.dk

RUSTFRIT UDSTYR

Aqua Wellness A/S
Fuglebækvej 1 B,
2770 Kastrup
Tlf.: 71 99 61 61
www.aquawellness.dk

SAUNA

PØ Leg og Teknik A/S
Søndergade 5 B,
7470 Karup
Tlf.: 86 66 22 23
poleg@poleg.dk
www.poleg.dk

Saga Trim ApS/Tylø
Mileparken 30, 
2730 Herlev
Tlf.: 38 11 48 11
Fax: 38 11 48 12
www.sagatrim.dk

LEVERANDØRREGISTER
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https://www.tress.com/da-dk/
http://www.streamline.dk 
http://www.your-brand.dk
https://zederkof.dk
https://aquawellness.dk
http://www.poleg.dk 
http://www.sagatrim.dk
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SCENER & TRIBUNER

Bjerring
Tykhøjetvej 20, Hal 5 
7323 Give
Mobil: 42 70 52 06
Mail: salg@bjerring.-sales.dk

Laiderz Sportsfaciliteter ApS
Fuglebækvej 2A, 1. th.
2770 Kastrup
Tlf.: 32 51 07 00

 

SCORINGSTAVLER

ELTIME A/S
Møllehaven 12A
4040 Jyllinge
Tlf.. 47 38 03 03
eltime@eltime.dk
www.eltime.dk

Tress A/S
Danmarksvej 34,
8660 Skanderborg
Tlf.: 86 52 22 00
www.tress.dk

SKABE OG 
VÆRDIOPBEVARING

Laiderz ApS
Fuglebækvej 2 A, 1. th.
2770 Kastrup
Tlf.: 32 51 07 00
Mail: info@laiderz.dk
www.laiderz.dk

Tress A/S
Danmarksvej 34,
8660 Skanderborg
Tlf.: 86 52 22 00
www.tress.dk

SKILTELØSNINGER

Jan Schmidt Design
Totale skilteløsninger til svømme- 
og idrætsanlæg m.fl.
Maribovej 15, 
6000 Kolding
Tlf.: 75 52 45 00
Mail: post@jsr.dk
 www.jsr.dk

Jan
Schmidt
DESIGN
v/ Jannie Christensen

SPORTSNET

Nørvo Sportsnet A/S
Toosholmvej 9, Nr. Vorupør
7700 Thisted
Tlf.: 97 93 84 50
Fax: 97 93 83 94
www.maalnet.dk

Tress A/S
Danmarksvej 34,
8660 Skanderborg
Tlf.: 86 52 22 00
www.tress.dk

SPORTSGULVE

Junckers Industrier A/S
Værftsvej 4 
4600 Køge
Tlf.: 70 80 30 00
info@junckers.com
www.junckers.dk
www.junckers.com

OSCON ApS
Walgerholm 7, Jonstrup
3500 Værløse
Tlf.: 20 80 84 50
www.oscon-sportsgulve.dk

Sportsentreprise
Ellekær 5 N · 
2730 Herlev
Tlf.: 40 16 73 32
Mail: Info@sportsentreprise.dk
www.sportsentreprise.dk

SPOR TS
ENTREPRISE

S P O R T S G U L V E  &  I D R Æ T S U D S T Y R

Unisport Scandinavia ApS
Korshøjvej 2,
8600 Silkeborg
Tlf.: 70 20 04 55
www.unisport.com

SYN AF FORLYSTELSER

FORCE Technology
Navervej 1 
6600 Vejen 
Denmark 
43 25 00 00 
www.forcetechnology.com

URE/URANLÆG/                             
DIGITALURE

ELTIME A/S
Møllehaven 12A
4040 Jyllinge
Tlf.. 47 38 030 3
eltime@eltime.dk
www.eltime.dk

VANDBEHANDLINGS- 
LEVERANDØRER

Aqua Wellness A/S
Fuglebækvej 1 B,
2770 Kastrup
Tlf.: 71 99 61 61
www.aquawellness.dk
www.aquawellness.dk

Krüger Aquacare
Fabriksparken 50,
2600 Glostrup
Tlf.: 43 45 34 33
www.aquacare.dk

PØ Leg og Teknik A/S
Søndergade 5 B
7470 Karup
Tlf.: 86 66 22 23
poleg@poleg.dk
www.poleg.dk

VIDEOLØSNINGER

Kinovox
Marielundsvej 45 B 
2730 Herlev
Tlf.: 70 22 38 11
info@kinovox.com
www.kinovox.com

VVS – VAND- OG ENERGI- 
BESPARENDE LØSNINGER

CMA Armatur A/S
8361 Hasselager
Tlf.: 86 28 77 66
Fax: 86 28 77 68
www.cma-armatur.dk

Solar Danmark A/S
Industrivej Vest 43,
6600 Vejen
Tlf.: 76 52 70 00
www.solar.dk

http://www.eltime.dk
https://www.tress.com/da-dk/
https://www.tress.com/da-dk/
http://www.laiderz.dk
https://www.tress.com/da-dk/
http://www.jsr.dk
https://www.norvosportsnet.dk
https://www.tress.com/da-dk/
https://www.tress.com/da-dk/
https://www.junckers.dk
http://www.junckers.com
http://www.oscon-sportsgulve.dk
https://sportsentreprise.dk
http://www.forcetechnology.com
http://www.eltime.dk
https://aquawellness.dk
https://aquawellness.dk
https://www.kruger.dk/teknologier-og-service/services/kruger-aquacare
http://www.poleg.dk 
http://www.poleg.dk 
http://www.poleg.dk 
http://www.poleg.dk 
http://www.poleg.dk 
http://www.poleg.dk 
https://www.kinovox.com
https://cma.as
http://www.solar.dk
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Hurtig opstart

Nem at betjene

Ingen erfaring nødvendig

1 mio. opstregede baner på verdensplan!

Alle kan lære at bruge robotten på under 1 time!

Placér jeres baner på tablettens baggrundskort og tryk Start. 
Banerne gemmes til næste sæson.

Forberedelsestid:   10 minutter
Opstregning 11-mands:   20 minutter
Ny bane i alt:   30 minutter















www.tinymobilerobots.com

Leasing 2.195.-/md
Køb 79.900.- 

Book en demonstration og få en 
gratis opstregning af én af jeres baner!

Kontakt Kostas Panayotis 
+45 61 72 05 63 / kp@tinymobilerobots.com

Gør som naboen!
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